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R. Trawiński: nastrój wśród 
dziewcząt jest bojowy RTP Unia 
przed meczem z SV Neulengbach 
Austria jest bojowy. 
Samopoczucie raciborskiech pił-
karek jest dobre. Kadrowiczki ze 
zgrupowania wróciły w dobrej 
kondycji i świetnych nastro-
jach. Mecz sparingowy również 
wypadł bardzo dobrze. Racibo-
rzanki wygrały w sobotnim me-
czu z czeską Żiliną 5:0. Bardzo 
liczymy na nieustający doping 
raciborskich kibiców na dzisiej-
szym meczu.ga
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R A C I B Ó R Z ,  W O D Z I S Ł A W  Ś L .

W poprzednim numerze G-I pi-
saliśmy o niedociągnięciu w re-
formie oświaty, jakim okazała się 
konieczność wymiany podręcz-
ników dla pierwszych klas pod-
stawówek i gimnazjów. Tym ra-
zem chcemy zająć się kolejnym 
„kwiatkiem”, zafundowanym 
nam przez MEN, a mianowicie 
objęciu sześciolatków obowiąz-
kiem szkolnym.
Oświata wymaga reformy, co do 
tego nie ma wątpliwości, przera-
ża natomiast sposób w jaki mi-
nisterstwo zabrało się do rzeczy. 
Najdobitniejszym przykładem 
niedopracowania (by nie pójść o 
krok dalej i nie powiedzieć: złej 
woli, ale o tym później) jest spra-
wa sześciolatków, a uściślając - 
obecnych sześciolatków, czyli 
dzieci z rocznika 2003, zwłasz-
cza tych które do szkoły nie po-
szły. Przypomnijmy, intencją 
MEN jest, by dzieci sześcioletnie 
rozpoczynały edukację nie na 
szczeblu „zerówki” jak dotych-
czas, lecz pierwszej klasy szko-
ły podstawowej.  Zdając jednak 
sobie sprawę, że w obliczu szyb-
kiego tempa wprowadzenia re-
formy mało która szkoła zdąży 
przygotować się na przyjęcie tak 
małych dzieci (który to argument 
- aczkolwiek ważny - wydaje się 
zbyt mocno eksponowany; to ra-
czej społeczny sprzeciw wobec 
ministerialnych planów odegrał 
tu główną rolę) , urzędnicy za-

proponowali kilkuletni okres 
przejściowy, w którym rodzice 
mogą jeszcze wybierać, czy po-
słać dziecko do szkoły, czy pozo-
stawić w przedszkolu. 
Pomysł sześciolatków w szko-
łach odbił się w środowisku 
szerokim echem, zarówno prze-
ciwnicy, jak i zwolennicy przyto-
czyli tony argumentów w obronie 
swoich racji. Nie czas i miejsce 
na roztrząsanie ich ponownie, 
prawie wszystko już na ten te-
mat napisano i powiedziano. Na 
pewno idea MEN (jak to często 
ze szczytnymi ideami bywa) nie 
trafiła na podatny grunt wśród 
bezpośrednio zainteresowanych 
(skalę entuzjazmu rodziców 
najlepiej ilustrują liczby: w Ra-
ciborzu na 463 dzieci w wieku 
sześciu lat zaledwie sześcioro 
podjęło naukę w szkole). Rodzi-
ców do ministerialnych planów 
nie przekonało nawet to, że wo-
bec likwidacji obowiązkowej ze-
rówki przez kolejny rok będą 
musieli finansować pobyt dzie-
cka w przedszkolu (jest to koszt 
ok. 200 zł miesięcznie, zerówka 
była bezpłatna). Wobec powyż-
szego w ministerstwie zaczęto 
zastanawiać się, co zrobić by 
już w przyszłym roku stan ów 
uległ zmianie. I wymyślono. „Jak 
przedszkole, to przedszkole, czyli 
cały czas się bawimy. 

Sześciolatki ofiarą 
eksperymentu MEN
Ministerstwo Edukacji chciało posłać 
sześcioletnie dzieci do szkoły. Nie udało 
się, przeważająca większość sześciolatków 
została w przedszkolach. Za karę nie mogą 
się uczyć.

już wkrótce
dowiesz 
się jak 
zmienić  
swoje życie...
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Wody ci u nas dostatek
15 września w Strzybniku oddano nowe ujęcie wody. W uroczystym otwarciu uczestniczyła m.in. Anna Borowska 
koordynator projektu z ramienia NFOŚiGW.

Prowadzę raciborski projekt 
od ponad 2 lat - powiedziała A. 
Borowska - jestem koordynato-
rem kilku projektów, w porów-
naniu z innymi projektami jego 
raciborskie biuro realizacji jest 
nastawione na sukces i wkłada 
w jego osiągnięcie wiele pracy.

 Z kolei Robert Kawka, in-
żynier rezydent i szef grupy re-
alizacyjnej stwierdził - projekt 

raciborski jest jednym z więk-
szych przedsięwzięć tego typu, 
przy realizacji którego realizo-
wano 5 kontraktów wykonaw-
czych. Łączna wartość projektu 
to ok. 33 mln euro. Wydajność 
maksymalna ujęcia w Strzybni-
ku to 500 m3, czyli 12 000 m3/
d - dodał R. Kawka - łączna głę-
bokość ujęcia ma ponad 570 m: 
od 95 - 125 m; ponad 9,5 km 

NFZ „ukarał”  
szpital w Raciborzu
Żałuję, że otworzyliśmy nowe oddziały - powiedział Ryszard 
Rudnik, dyrektor raciborskiego szpitala na  posiedzeniu Komisji 
Zdrowia, Opieki Społecznej, Polityki Prorodzinnej i Osób 
Niepełnosprawnych.

Lecznica ma 5,5 mln długu 
wygenerowanego przez otwar-
cie nowych oddziałów i ich do-
posażenie. Nowoczesny szpital 
w ostatnich dwóch latach wy-
kazywał dodatni bilans, mimo 
pogarszającej się sytuacji w 
służbie zdrowia. W tym jednak 
roku NFZ  zaproponował rażą-
co niski kontrakt, więc placów-
ka boryka się z problemami fi-
nansowymi. Dla porównania, 
NFZ za jedno łóżko w szpita-
lu w Katowicach płaci 107 tys. 
złotych, w Rybniku około 70 
tys. złotych, w Raciborzu- 28 
tys. złotych. Szpital został więc 
„ukarany” za to, że radzi sobie 

z procedurami i ograniczenia-
mi finansowymi, jakie nakłada 
NFZ. W ostatnim roku zmienił 
się m.in. system rozliczania. 
Lekarze wykonują zabiegi ra-
tujące życie, a na planowe nie 
starcza już pieniędzy. NFZ nie 
zwraca też pieniędzy za tzw. 
nadwykonania, co powoduje 
powstawanie długu. - W osta-
teczności będziemy dochodzić 
swoich roszczeń na drodze są-
dowej - stwierdził Ryszard 
Rudnik. NFZ dofinansowuje 
natomiast szpitale, które i tak 
mają ogromne długi, mieszczą-
ce się w starych budynkach, 
ponieważ ich utrzymanie jest o 

wiele tańsze niż finansowanie 
zmodernizowanych placówek, 
tak jak w Raciborzu. Program 
oszczędnościowy naturalnie 
uderzy w zwykłych pracow-
ników szpitala. Planowane są 
zwolnienia 30 osób, pielęgnia-
rek i pracowników  administra-
cji. - Są to pracownicy, którzy 
mieli dużą absencję, którzy 
permanentnie dezorganizują 
pracę, osoby zatrudnione na 
umowy czasowe i na zastęp-
stwo. Wiem, że będzie to bu-
dzić emocje, ale ja innej drogi 
nie widzę - wyjaśnił dyrektor.   

Agnieszka Postawka - Bartek

Rada Powiatu: 
potrzeba nam 
obwodnicy
Podczas obrad Komisji Rolnictwa i 
Ochrony Środowiska radny Henryk Panek 
wnioskował o budowę obwodnicy.

- Nerka jest niewypałem. 
Tiry mają problem, aby przez 
nią przejechać, tworzą się kor-
ki, nie możemy dłużej truć 
mieszkańców spalinami - ar-
gumentował radny. Projekty 
obwodnicy już są, ale w wer-
sji niedopracowanej. Obwod-
nicę można wybudować, jeśli 
wspólnie zabiorą się za projekt 
prezydent Raciborza, wójtowie 
gmin Krzyżanowice i Rudnik, 
ujmując tę inwestycję w pla-
nach zagospodarowania prze-
strzennego, oraz gdy zakończą 
się postępowania z udziałem 

właścicieli ziemi, na których 
powstanie droga. W Urzędzie 
Miasta powstał specjalny ze-
spół do sprawy budowy ob-
wodnicy. - W tej kadencji żad-
nych sukcesów nie będzie, 
budowa będzie trwała długo, 
jednak rozpocznijmy już teraz 
działania, bo leży to w naszym 
wspólnym interesie. Racibórz 
ma stać się atrakcją turystycz-
ną, a przecież przejazd przez 
miasto zniechęci każdego tu-
rystę - podsumował radny.

/agap/
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PORADY PRAWNE:  
Odszkodowania powypadkowe - o czym należy pamiętać ?

Zachęcamy Państwa do za-
dawania pytań prawnikom. 
Pytania w zakresie wąt-
pliwości prawnych należy 
umieszczać na specjalnie 
przygotowanym do tego ce-
lu formularzu, a odpowie-
dzi będą ukazywać się na 
stronie internetowej, jak 
również w formie artykułu 
w Gazecie- Informator. Re-
dakcja portalu gwarantuje 
anonimowość czytelnikom, 
którzy zwrócą się o pomoc 
prawną. Odpowiedzi udzie-
lać będą eksperci. 
 
Wielu z nas  prowadzi po-
jazdy , często się spiesząc. 
Nadmierna prędkość, kiep-
ski stan dróg i naszych  sa-
mochodów mogą doprowa-
dzić do wypadku. Znamy 
przepisy ustawy Prawo o 
ruchu drogowym  , ale czę-
sto popełniamy błędy, któ-
re skutkują problemami z 
wypłatą odszkodowania. O 
czym należy pamiętać?

Wezwij Policję
Urazy powypadkowe często 
uaktywniają się  po czasie. 
Jeżeli nie zgłosimy wypadku 
czy kolizji odpowiednim or-
ganom mogą pojawić się w 
przyszłości wątpliwości, czy 
obrażenia ciała są skutkiem  
zdarzenia. Ubezpieczalnie 
często w tak niejasnych sy-
tuacjach odmawiają wypła-
ty odszkodowania, zgłasza-
jąc sprawę do prokuratury 
o wyłudzenie
Skonsultuj się z lekarzem
Urazy powstałe w trakcie 
wypadku powinny zostać 
niezwłocznie zdiagnozowa-
ne przez kompetentnego le-
karza. Zwlekanie z wizytą u 
lekarza może mieć nie tyl-
ko negatywne konsekwen-
cje dla Twojego zdrowia ale 
także może stanowić przy-
czyną odmowy wypłaty od-
szkodowania.
Nie rezygnuj z  udziału w 
postępowaniu karnym 
Osoba pokrzywdzona mo-

że działać w charakterze 
oskarżyciela posiłkowego . 
W interesie pokrzywdzone-
go leży skorzystanie z tego 
prawa, osobiście lub przez 
pełnomocnika.
Nie  zwlekaj ze zgłoszeniem 
szkody
Nie należy zwlekać ze zgło-
szeniem szkody do czasu 
zakończenia sprawy karnej 
lub zakończenia leczenia.
Precyzyjne sformułuj rosz-
czenie w zgłoszeniu szkody 
Zgłoszenie szkody powin-
no zawierać konkretne żą-
dania w zakresie wysokości 
kwoty. Jeśli pokrzywdzony 
ograniczy się do ogólniko-
wego żądania i nie przed-
stawi odpowiednich doku-
mentów, zdaje się na dobrą 
wolę likwidatora szkody.

Porad prawnych udziela-
ją eksperci z: 
InterLex sp. z o.o. 
Zadaj pytanie bezpłatnie-
na raciborz.com.pl

do stacji uzdatniania wody. No-
wych rurociągów  jest ponad 8 
km. Po włączeniu woda docie-
ra do stacji uzdatniania po 2,5 
godzinie. całość jest monitoro-
wana. Jakiekolwiek wtargnięcie 
na teren powoduje automatycz-
ne zgłoszenie do ZWiK, w każ-
dym momencie można ujęcie 
wyłączyć, co oznacza, że jest 
bardzo bezpieczne. 

Prezydent Mirosław Lenk 
podsumował: - będziemy mie-
li lepszą wodę bo będzie w niej 
mniej kamienia, będziemy 
czuli się bezpiecznie ponie-
waż jest to drugie ujęcie wo-
dy. Będzie nas stać na to, aby 
także sprzedawać wodę poza 
gminę. Już dzisiaj są zgłosze-
nia chętnych gmin Kornowac 
i Lubomia, długofalowo prze-

łoży się to na koszty. Woda 
z własnych ujęć nie będzie 
tak droga jak woda, którą się 
kupuje na zewnątrz. Może w 
pierwszym etapie mieszkańcy 
odczują lekką podwyżkę, jed-
nak w perspektywie czasu po-
winno się przełożyć to na ni-
ską cenę. 

Wanda Gozdek

R A C I B Ó R Z
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Dzień Sybiraka na Jeruzalem
Na cmentarzu Jeruzalem odbyły się 
uroczystości upamiętniające sowiecką 
agresję na Polskę 17 września 1939 roku. 
Rocznica ta od kilku lat obchodzona jest 
również jako Dzień Sybiraka.

Zebrani pod Pomnikiem 
Sybiraka członkowie racibor-
skiego oddziału Związku Sybi-
raków, przedstawiciele władz 
samorządowych, policji i woj-
ska, kombatanci i młodzież 
oddali hołd ofiarom masowych 
wywózek w głąb ZSRR. Da-
riusz Malinowski przypomniał 
w krótkim przemówieniu trage-
dię będącą udziałem setek ty-
sięcy naszych rodaków, którzy 
znaleźli się pod jarzmem sta-
linowskiego reżimu. Syberia i 
Sybir to nie są pojęcia tożsame 
– podkreślił – Syberia to termin 
geograficzny, Sybir – symbol 

męczeństwa Narodu Polskiego 
od kilku wieków.

Syberia to ziemia zroszona 
polską krwią i łzami. To na-
sza Golgota, Golgota wschodu 
– stwierdziła Teresa Pawłowska 
ze Związku Sybiraków.

Głównym punktem uroczy-
stości była Droga Krzyżowa 
Sybiraka, prowadzona przez o. 
Lucjana Franka z parafii św. 
Paschalisa. Na zakończenie 
zespół Perspektywa zaśpiewał 
Pieśń Sybiraka, a zgromadzeni 
złożyli kwiaty pod pomnikiem.

Paweł Strzelczyk

Jak ubiegać się efektywnie  
o pieniądze z Unii?
Na to pytanie odpowiedzi udzielały władze gmin województwa 
śląskiego i opolskiego podczas ostatniego posiedzenia Komisji 
Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Współpracy z Zagranicą.

Gośćmi na posiedzeniu by-
li przedstawiciele i ich upo-
ważnieni pełnomocnicy gmin: 
Kuźni Raciborskiej, Pietrowic 
Wielkich, Rudnika i Reńskiej 
Wsi. Omówione zostały progra-
my unijne, przedstawiono tak-
że także swoje doświadczenia 
związane ze skomplikowany-
mi procedurami pozyskiwania 
pieniędzy unijnych.

Wszyscy wypowiadający się 
negatywnie ocenili biurokrację 
związaną ze składaniem wnio-
sków, zmiany wymogów pod-
czas trwania procedur. - Nie 
zmienia się zasad gry w trak-
cie meczu - powiedział wójt 
Pietrowic Wielkich Andrzej 

Wawrzynek. Nagminną prak-
tyką Urzędu Marszałkowskie-
go województwa śląskiego jest 
przesuwanie terminów, zmia-
ny wymogów dotyczących za-
łączników. Wójtowie narzekali 
również na zbyt małe doświad-
czenie życiowe osób weryfiku-
jących wnioski, co sprawia iż 
urzędnicy żądają niepotrzeb-
nych zaświadczeń, ponieważ 
nie potrafią wyczytać pew-
nych informacji z dokumen-
tacji wnioskodawcy. Bolączką 
jest także brak instytucji, któ-
ra udzielałaby pomocy gmi-
nom starającym się o fundusze 
unijne i ograniczony kontakt z 
Marszałkiem Urzędu.

Jak zatem skutecznie ubie-
gać się o pomoc z Unii? Posta-
wić na chwytliwe hasło, złożyć 
wniosek bezbłędny pod wzglę-
dem formalnym, załączyć do-
bre zdjęcia, składać więcej niż 
jeden wniosek, przewidzieć 
w budżecie gminy nadwyżkę, 
która może stać się wkładem 
własnym gminy w projekt, jak 
robi to wójt Reńskiej Wsi. - Po-
mimo tych wszystkich man-
kamentów, spójrzmy jak wiele 
pieniędzy mamy z Unii. W po-
wiecie raciborskim w ubiegłym 
roku była to kwota około 110 
mln złotych - posumował spot-
kanie starosta Adam Hajduk.

Agnieszka Postawka-Bartek
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Praca nie czeka na absolwenta
Na stronie Powiatowego 

Urzędu Pracy w Raciborzu wid-
nieje 80 ofert pracy, niestety tyl-
ko kilka z nich skierowanych 
jest do absolwentów. Poszuki-
wany jest np. logopeda, nawet 
bez doświadczenia.

Poszukiwany jest także infor-
matyk z doświadczeniem, przed-
stawiciel handlowy oraz osoba 
do biura handlowego z wykształ-
ceniem wyższym na kierunku 
zarządzanie. Jak podaje Puls Bi-
znesu, 22 tys. absolwentów  nie 
może znaleźć pracy, tym samym  
bezrobocie w tej grupie wiekowej 
w skali kraju wzrosło do 44%. 
A jak sytuacja wygląda w powie-
cie raciborskim, wodzisławskim 
i rybnickim?

PUP w Wodzisławiu Śl. na 
swojej stronie zamieścił 60 ofert, 
w tym żadnej dla absolwentów 
z wyższym wykształceniem. Po-

wiat rybnicki oferuje 97 miejsc 
pracy i tylko 3 skierowane są do 
absolwentów studiów wyższych 
- to praca dla nauczyciela tera-
peuty, przedstawiciela handlo-
wego w branży stomatologicznej 
oraz lektora języka angielskie-
go. Reszta ofert skierowana jest 
głównie do mechaników, tokarzy 
, stolarzy, operatorów, piekarzy, 
cukierników, palaczy i przedsta-
wicieli handlowych. Z danych 
urzędów pracy w Raciborzu, Wo-
dzisławiu i Rybniku można wy-
snuć niepokojące wnioski. Więk-
szość osób pozostających bez 
zatrudnienia to ludzie między 
18 a 34 rokiem życia. Najwięk-
sze bezrobocie paradoksalnie 
dotyka osoby z wykształceniem 
zasadniczym zawodowym, mi-
mo iż to właśnie dla nich w na-
szym regionie jest najwięcej ofert 
pracy. Przykładowo absolwen-

ci w ubiegłym roku w powie-
cie wodzisławskim stanowili 10 
% ogólnej liczby bezrobotnych. 
Dane te można interpretować 
na kilka sposobów. Wielu ab-
solwentów wyemigrowało, wie-
lu pozostało w miastach będą-
cych ośrodkami akademickimi, 
część z pewnością szuka pracy 
na własną rękę i nie rejestruje 
się w urzędach pracy. Absolwen-
ci mogą również znaleźć pracę w 
urzędach miasta, sądach, in-
stytucjach państwowych i sa-
morządowych. Obecnym absol-
wentom pozostaje więc życzyć 
wytrwałości w poszukiwaniu 
pracy, a przyszłym sugerować 
zdobycie doświadczenia jeszcze 
przed ukończeniem studiów, po-
nieważ to doświadczenie najbar-
dziej będzie interesowało praco-
dawcę, nie tylko dyplom.

Agnieszka Postawka-Bartek

Dostawcę energii  
dla ZWiK wybrany
PKP Energetyka S.A. będzie dostarczać 
energię elektryczną na potrzeby Zakładu 
Wodociągów i Kanalizacji w Raciborzu.

PKP Energetyka S.A. wygra-
ła przetarg ogłoszony przez Za-
kład Wodociągów i Kanalizacji 
w Raciborzu na dostawę energii 
elektrycznej. Oferując najniż-
szą cenę Spółka będzie dostar-
czać prąd do stacji uzdatniania 
wody, ujęć wody, przepompow-
ni ścieków, hydroforni i innych. 
Przewidywane zużycie energii 
podczas trwania umowy wyno-
si 1 591 MWh. Dostawy rozpo-

czną się już od pierwszego paź-
dziernika tego roku. Kontrakt 
wart 512 531,76 zł będzie obo-
wiązywał do końca 2010 roku. 
PKP Energetyka S.A. to ogólno-
polskie przedsiębiorstwo ener-
getyczne działające na rynku 
od 2001 roku. Wydzielono ją 
ze struktur kolejowych.

  /pas/

R A C I B Ó R Z

Komentarz Redakcji do artykułu w G-I 
nr 13(57) na str. 4 pt. „Zakłócają spokój 
pod okiem policji” 

Ustosunkowując się do interwencji mieszkańców lokalu 
socjalnego w Wodzisławiu Śląskim, Redakcja portalu raci-
borz.com.pl i Gazety - Informatorara oświadcza, iż nie utoż-
samia się z poglądami i opiniami osób, które udzieliły wy-
wiadu do materiału zamieszczonego w poprzednim numerze 
Gazety - Informator.

/redakcja/

18 września w kościele NSPJ w Raciborzu odbyła się msza św w intencji Sybiraków
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SPORTPrzywrócono świetność  
pałacowi w Rudach
17 września w 
Zespole Klasztorno 
- Pałacowym w 
Rudach odbyła 
się konferencja 
prasowa połączona 
ze zwiedzaniem 
wnętrz pałacu. 
Była to pierwsza 
okazja do obejrzenia 
odnowionych 
pomieszczeń 
obiektu.

Projekt inwestycji w Zespo-
le Klasztorno - Pałacowym w 
Rudach został zrealizowany 
dzięki finansom pozyskanym 
ze Zintegrowanego Programu 
Operacyjnego Rozwoju Regio-
nalnego, Ministerstwa Kultu-
ry i Dziedzictwa Narodowego, 
Ekofunduszu, Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej, od 
Wojewódzkiego Konserwatora 

Zabytków oraz Diecezji Gli-
wickiej i Regionalny Program 
Operacyjnego Województwa 
Śląskiego. 

 Wokół pałacu zaaranżowa-
ny będzie ogród na kształt te-

go biblijnego -  Marzy się nam 
taki rajski ogród wokół za-
budowań, mnóstwo kwiatów, 
fontanny, żwirek pod nogami, 
ptaki, a wokół piękne zabyt-
kowe mury - mówił ks. Jan 
Rosiek. - Moglibyśmy wtedy 
organizować w tym miejscu 
lekcje fizyki, biologii albo hi-
storii. - chcielibyśmy, żeby 
mogły się tu odbywać lekcje, 
konferencje, wystawy - teren 
ma być cały czas wykorzysty-
wany. Mamy nadzieję, że tak 
będzie - mówią zgodnie biskup 
pomocniczy Diecezji Gliwickiej 
Gerard Kusz, dyrektor Zespo-
łu Klasztorno - Pałacowego w 
Rudach ks. Jan Rosiek oraz 
kanclerz Kurii Diecezjalnej w 

Gliwicach ks. Bernard Koj.
Najbliższym wydarzeniem, 

które będzie miało miejsce w 
pałacu będzie wystawa ikon. 
- Powoli przymierzamy się do 
organizacji wystaw, wycie-
czek. Na razie jesteśmy w sta-
nie „rozruchowym”, ale planu-
jemy na przełomie listopada i 
grudnia swego rodzaju wysta-
wę ikon - będzie to przedsmak 
tych wszystkich wspaniałych 
wystaw, które będą się tu od-
bywać w przyszłości. Grudnio-
wa impreza będzie połączona 
z 5. Jarmarkiem Adwentowym 
- zapraszał dyrektor ks. Jan 
Rosiek. 

Anna Burek

Ćwiczenia przeciwpowodziowe WODNIK 2009
Czytelnicy raciborz.com.pl zaalarmowani helikopterem krążącym nad Brzeziem, martwili 
się o swoje bezpieczeństwo. Bez obaw - Od 22 do 24 września na terenie akwenu Brzezie 
odbywały się ćwiczenia przeciwpowodziowe WODNIK 2009.

23 września odbył się drugi 
etap lokalnych ćwiczeń przeciw-
powodziowych wodnych 2009. 
Są to działania służb inspekcji 
powiatu i województwa śląskie-
go i nie tylko, mające na celu ra-
towanie ludności z terenów za-
lanych. Do akcji wykorzystany 
został akwen Brzezie. Jak mówi 
Stanisław Mrugała, kier. Miej-
skiego centrum Reagowania i 
Ochrony Ludności: - ewakuo-
wani są poszkodowani, którzy 
zostali zalani w opuszczonych 
budynkach, na platformach. 
Działania odbywają się przy po-
mocy helikoptera, łodzi ewaku-
acyjnych, będzie ćwiczona także 
ewakuacja przy pomocy lin wy-
sokościowych. 

co dwa lata organizuje się 
ćwiczenia z udziałem jednostek 
OSP i PSP. Przedstawiciel Ko-
mendanta Wojewódzkiego PSP 
jest koordynatorem działań ra-
towniczych, podlegają mu przed-
stawiciele komendy woj. poli-
cji, beskidzkiej grupy GOPR-u, 
straży granicznej, WOPR-u ra-
ciborskiego i katowickiego, poli-
cji i wszystkich służb miejskich, 
które biorą udział w reagowaniu 

– wymienia kierownik Mrugała.
- Straż Graniczna ma za za-

danie zabezpieczenia rejonu ćwi-
czeń, zapewnienie bezpieczeń-
stwa osobom ćwiczącym jak i 
oglądających, również mediom. 
Oczywiście w sytuacji prawdzi-
wego zagrożenia działania Stra-
ży Granicznej byłyby zupełnie 
inne, dużo szersze, wynikające z 
podejmowanych zadań właśnie 
w sytuacji kryzysowej, jaką nie-
wątpliwie jest powódź. Jesteśmy 
służbą państwową i służymy 
obywatelom, mamy zapewniać 
pomoc wtedy kiedy jest ona naj-
bardziej potrzebna. To nie jest 
tak, że wybieramy sobie działa-
nia, uczestniczymy w każdych 
działaniach w których jesteśmy 
potrzebni - wyjaśnia rolę swojej 
formacji w akcjach ratunkowych 
ppłk cezary Zaborski, rzecznik 
prasowy Komendanta Woje-
wódzkiego Śląskiego Oddziału 
Straży Granicznej w Raciborzu

Oprócz lokalnych jednostek 
ratowniczych, pojawiły się też 
grupy przedstawicielskie takie 
jak: Grupa Beskidzka GOPR, 
która  zaprezentowała pokazy 
ćwiczeń przy pomocy śmigłowca, 

odbieranie ludzi (pozorantów z 
wody) opuszczanie ratowni-
ków na grubej linie. Jak mówił 
Edmund Górny z Beskidzkiej 
Grupy GOPR - Traktujemy te 
ćwiczenia jako trening ratowni-
ctwa na wodzie, bo takie rzeczy 
się zdarzały, w tym roku mamy 
12-lecie po słynnej już powodzi. 
Wtedy braliśmy również udział 
w ratownictwie - śmigłowcami 
ewakuowaliśmy ludzi z zala-
nych terenów. Te metody wtedy 
się sprawdziły. Teraz dysponu-
jemy lepszymi metodami, lep-
szym sprzętem i szkolimy za-
łogę, żeby była gotowa na takie 
sytuacje.

Mł. asp. Sitek z Komen-
dy Głównej Policji w Warsza-
wie podsumowuje: -  Ćwicze-
nia pod kryptonimem „Wodnik” 
miały za zadanie sprawdzenie 
podobnego scenariusza jak w 
roku 1997, czyli zabieranie lu-
dzi z wody, z kładki, tych, któ-
rzy nie zdążyli się ewakuować 
przed powodzią, byli na wysep-
kach i innych trudno dostęp-
nych miejscach. Przećwiczyli-
śmy spuszczanie ratowników 
przy pomocy lin desantowych, 
pomoc w ewakuacji ludzi w bez-
pieczne od powodzi miejsce. 

/ab/
Więcej na raciborz.com.pl

R A C I B Ó R Z

Ks. Jan Rosiek

Pozoranci podczas Wodnika 2009
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KoNKUrs
Wytypuj wyniki meczu i wygraj nagrody!

Nagrody sponsoruje firma:

Nagroda główna: 

monitor Lcd 19”

Co tydzień nowe mecze,nowe 
punkty do zdobycia. 

Akcesoria komputerowe wygrywa 
co tydzień jeden z Czytelników.

Zasady typowania: 
Konkurs polega na wytypowaniu zwycięzcy meczów z lig lokalnych, a także 
podania dokładnego wyniku. Za prawidłowe trafienie w wynik, typer dostaje 
3 pkt.,zaś za wytypowanie zwycięzcy - 1 pkt. W każdej kolejce wygrywa jedna 
osoba. Punkty są sumowane podczas całego sezonu. Zdobywca największej ilości 
punktów otrzymuje nagrodę główną: monitor LcD 19”. Regulamin i szczegóły 
na raciborz.com.pl

szczegóły na:

SPORT

Po losowaniu cel stał się realny. Na dzień dzi-
siejszy uważam, że zespół jest dobrze przygotowa-
ny. Wierzę w to, iż podtrzymamy to co do tej pory 
zrobiliśmy, a ewentualny sukces pozwoliłby na to, 
że będziemy mieć motywację, by zespół się rozwi-
jał. Na pewno zrobiliśmy duży krok do przodu, ale 
wierzę, że dużo jeszcze można zrobić - stwierdził 
Trawiński. Trener podkreślił też, że losowanie było 
bardzo łaskawe dla Unii, ponadto potwierdził, że 
sztab szkoleniowy zrobi wszystko, aby utrzymać 
dyspozycję dziewcząt na wysokim poziomie.

Wobec wątpliwości, w jakim stanie wrócą ka-
drowiczki po zgrupowaniu i dwóch meczach repre-

Podstawowy cel -  
to awans do 
1/4 finału Ligi Mistrzów

zentacji, oświadczył:  - czasu jest mało, bo dziew-
częta wracają w piątek, 25 września. W sobotę 
zaplanowany jest mecz kontrolny z Żyliną (RTP 
wygrało sparing 3-0 - przyp. redakcji) , po połu-
dniu odnowa biologiczna, następny dzień będzie 
wolny i później dwa treningi z małymi obciążenia-
mi, a w środę 30 września mecz w champions Le-
ague na stadionie OSiR przy ul. Zamkowej.

Nie jest żadna tajemnicą, że mistrz Austrii 

to doświadczona drużyna w której grają repre-
zentantki Austrii uzupełnione o cztery Brazylij-
ki - podsumował Trawiński -  przewaga wzrostu 
raczej będzie po stronie Austriaczek, innymi wa-
lorami piłkarskimi zawodniczki Unii nie powinny 
jednak ustępować rywalkom. Uważam, że mamy 
duże szanse uzyskanie korzystnego wyniku - do-
dał na zakończenie trener i prezes w jednej osobie 
R. Trawiński.

 

Remis Unii - dramatyczny mecz w Czechowicach
W VIII kolejce IV ligi piłkarze Unii Racibórz zremisowali bezbramkowo na własnym boisku z Polonią 
Marklowice. Druga z czwartoligowych Polonii wygrała z Rekordem Bielsko-Biała 2:0 i nadal prowadzi w tabeli.

Dla Polonii Łaziska Gór-
ne było to siódme zwycięstwo 
w sezonie, dzięki czemu polo-
niści wyprzedzają drugi w ta-
beli LKS czaniec o 3 punk-
ty. Bramki dla lidera padły w 
ostatnim kwadransie, a strzel-

cami byli Radosław Kaczmar-
czyk oraz Sebastian Hendel.

Wicelider z czańca wy-
grał po pełnym emocji wyjaz-
dowym meczu z czechowica-
mi-Dziedzicami 2:1. Pierwsza 
bramka w wykonaniu Piotra 

Świerczyńskiego padła po do-
bitce strzału z rzutu wolnego 
w 40. minucie meczu. Na 10 
minut przed końcem gola dla 
gospodarzy z czechowic zdo-
był Dawid Gola. Bramka zo-
stała zdobyta strzałem głową 

po fatalnym błędzie bram-
karza, który minął się z pił-
ką. Decydująca akcja meczu 
miała miejsce na dwie minu-
ty przed końcem. Po składnej 
akcji Mateusz Hałat minął w 
polu karnym przeciwnika, na-

stępnie oddał strzał, piłkę od-
biła się jeszcze od Wojciecha 
Lisewskiego i wpadła do bram-
ki obok zdezorientowanego 
Krzysztofa Michałowskiego.

Maciej Kozina

R A C I B Ó R Z

Na konferencji prasowej 15 
września trener RTP Unia 
Remigiusz Trawiński określił 
priorytety na trwający obecnie 
sezon: naszym celem od początku 
jest wejście do 1/4 finału 
Champions League, przejście dwóch 
rund i gra na wiosnę

Pozoranci podczas Wodnika 2009
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PLESZEW, BUSKO-ZDRÓJ

Ogrzewanie ekologiczne
Ciepło w domu jest szczególnie ważne. Liczy się tutaj nie tylko 
oszczędność, ale także wpływ na środowisko naturalne.

Ekologiczne ogrzewanie nie 
jest już jedynie nowinką tech
nologiczną. Jest to nowoczesny 
i stosunkowo tani sposób na 
ciepły dom, jak również uzy
skiwanie energii elektrycznej. 
Ważne jest to jakie paliwo wy
brać i jakie kotły kupić. Ekolo
giczne to takie paliwa, które nie 
powodują zanieczyszczenia śro
dowiska. Coraz częściej prob
lem ekologicznego ogrzewania 
jest doceniany przez samorzą
dy. Kolejne gminy korzystają z 
dofinansowania WFOŚiGW w 
Katowicach na realizację pro
gramów ograniczania niskiej 
emisji. Tym razem Zarząd zde
cydował o udzieleniu pożyczki 
na ten cel do kwoty 360 tys. zł 
gminie Krzyżanowice. Zadanie 
przewiduje likwidację do końca 
2010 roku przestarzałych źró
deł ciepła opalanych węglem 
na nowoczesne, proekologiczne 
kotły. Dzięki temu zmniejszona 
zostanie znacznie emisja zanie
czyszczeń pyłowo - gazowych.

Ten typ ogrzewania zapew

Kocioł do spalania eko groszku

niają kotły Generator typu KW- 
GR sterowane za pomocą dmu
chawy z mikroprocesorowym 
sterownikiem z wyświetlaczem 
cyfrowym. Zastosowana tech
nologia spalania sprawia, że 
parametry tych kotłów są nie
porównywalnie lepsze od in
nych kotłów na paliwa stałe 
oferowane przez firmę Tilgner 
(www.tilgner.com.pl) z Plesze
wa. W ofercie firmy ponadto 
znajdują się ekologiczne kotły 
retortowe typu EKR z palnikiem 
węglowym opalane eko-grosz- 
kiem oraz kotły tłokowo-miało- 
we typu KTM na miał, groszek 
czy eko-groszek. Tilgner pro
dukuje również kotły parowe. 
Najnowszym nabytkiem firmy 
jest nowoczesne urządzenie 
do cięcia plazma. Zastosowane 
tego urządzenia podniesie jesz
cze bardziej jakość produkowa
nych wyrobów. W najbliższym 
czasie w zakładzie zostanie 
uruchomiona linia produkcyj
na na której pracować będą ro
boty spawalnicze.

Opracowanie przy współ
pracy Wytwórni Kotłów C.O. 
Tilgner 63-300 Pleszew, ul. Pia
ski 30, tel/faks 062 742 1003, 
e-mail tilgner@tilgner.com.pl.

Z kolei w ofercie firmy SAS 
wśród kotłów tradycyjnych, 
zasypowych dostępne są za
równo kotły bez nadmuchu, 
węglowe (NWG, UWG) jak i ze 
sterowaniem i nadmuchem 
na węgiel i miał (NWT, UWT, 
MI).

Dla użytkowników coraz 
istotniejszą rolę przy dobo
rze kotła odgrywa zachowanie 
maksymalnego poziomu kom
fortu obsługi, jego regulacyj- 
ność, bezpieczna eksploatacja, 
ekologiczne spalanie. Odpowie
dzią na wymagania tego typu w 

yay 
MIECZYSŁAW SAS

j Ekran firmy Tilgner

ofercie ZMK „SAS” jest grupa 
kotłów z automatycznym poda
waniem paliwa, wielodobowych, 
w zależności od konstrukcji 
przystosowanych do spalania 
eko-groszku (GRO-ECO), miału 
(ECO), bądź biomasy (np. pele- 
ty, owies, pestki) - AGRO-ECO. 
Zakres produkowanych mocy 
(9-250 kW) pozwala na szero
kie ich zastosowanie od budow
nictwa jednorodzinnego po bu
dynki użyteczności publicznej, 
produkcyjne, usługowo-han
dlowe. ZMK „SAS” ciągle pracu
je nad rozwiązaniami grzewczy
mi odpowiadającymi aktualnym 

potrzebom użytkowników po
prawiając jakość ich wykona
nia, dostosowując rozwiązania 
konstrukcyjne do optymalnego 
spalania opału, nawet nie naj
lepszej jakości. Zanim jednak 
nowe rozwiązanie kotła trafi na 
rynek, jest poddawane szczegó
łowym testom w laboratorium 
ZMK „SAS”.

Opracowanie przy współpra
cy ZMK „SAS” 28-100 Busko- 
Zdrój, Owczy, ul. Przemysło
wa 3 tel. 041/378 46 19, faks 
041/370 83 10, e-mail: biuro@ 
sas.busko.pl

/W/
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Ponad 100 osób  
świętowało 15-lecie  
istnienia „Mirażu”

M jak muzyka, I jak indywidualność, R jak 
radość, A jak ambicja i Ż jak żar- idealnie podsu-
mował naturę zespołu wokalnego „Miraż” Leszek 
Wójtowicz, podczas uroczystej Gali Jubileuszowej 
15-lecia istnienia zespołu.

Młoda nauczycielka muzyki w II Liceum Ogól-
nokształcącym w Raciborzu chciała prowadzić 
szkolny chór. I choć pomysł spodobał się dyrek-
torowi liceum Leszkowi Wyrzykowskiemu, to ra-
czej nie przypadł do gustu samej młodzieży. El-
żbieta Biskup, zainspirowana musicalem Metro, 
postanowiła nieco zmienić repertuar chóru. Tak 
powstał zespół wokalny „Miraż”. Od tego momen-
tu minęło już 15 lat. 18 września w DK „Strze-
cha” odbyła się uroczysta Gala Jubileuszowa ze-
społu. 

 Świętowanie, podziękowaniami i słowami 
podziwu skierowanymi ku Elżbiecie Biskup i 
Leszkowi Wyrzykowskiemu, rozpoczął starosta 
raciborski Adam Hajduk. Słowo sukces można 
odmieniać przez wiele przypadków. By go osiąg-
nąć, trzeba mieć marzenia, talent, spotkać sprzy-
jających ludzi i ciężko na niego pracować. W 
przypadku „Mirażu” możemy mówić o sukcesie 
- podsumował Hajduk. Podczas gali wokalistom 
przygrywał zespół Lotharsi. Lider grupy, Lothar 
Dziwoki również zaśpiewał podczas gali m.in. w 
duecie z Hanią Hołek. Jednak jako pierwszy przy 
dźwiękach zespołu zaśpiewał mężczyzna, który 
jako pierwszy przedstawiciel płci męskiej wstąpił 
w progi „Mirażu”. Dariusz Malinowski - bo o nim 
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mowa - zaśpiewał piosenkę bluesową, a później 
wraz z Markiem Wójtowiczem i Marzeną Korzo-
nek wcielił się w rolę konferansjerów. Wspólnie 
stworzyli niepowtarzalny nastrój i bawili publicz-
ność podczas ponad trzygodzinnego koncertu. 

Podczas uroczystości wystąpiło mnóstwo by-
łych (Anna Wyszkoni, Marzena Korzonek, Justy-
na Krupa, Magdalena Teresiak-Janas, Agnieszka 
Busuleanu, Agnieszka Miśków, Agnieszka Błoń-
ska, Hania Hołek, Anna Monasterska, Beata Ka-
linka, Małgorzata Gajda, Sabina Galda, Roksana 
Lewak, Dariusz Malinowski, Jerzy Skóra, Dawid 
Koczy, Tomasz Orliński) i obecnych (Marzena 

Mika, Magdalena Kasowska, Aleksandra Górka, 
Adrianna Górka, Anna Herbut, Dominika Sławik, 
Judyta Pisarczyk, Małgorzata Prochal, Maria Bi-
skup) członków zespołu. 

Publiczność miała okazję zobaczyć zespół w 
różnych odsłonach. Od smutnych, poważnych 
ballad po wesołe, pełne humoru piosenki. Na za-
kończenie na scenę zaproszono założycielkę ze-
społu. Radości i podziękowaniom nie było końca. 
Mam dwie podstawy egzystencji, mojego życia. 
Pierwsza to dom i rodzina, a druga to zespół „Mi-
raż” - powiedziała wzruszona Elżbieta Biskup. 

Paulina Krupińska

Zuzana - raciborzanka, 
która podbiła Niemcy
O raciborzance zrobiło się głośno, kiedy jako nieznana nikomu 
Zuzana Szreder ze swoim autorskim przebojem „How do I...” 
została laureatką I miejsca Konkursu Talentów „Weck den Heinz 
in dir” transmitowanego na żywo przez niemiecką muzyczną 
stację telewizyjną VIVA.

Oprócz tego, Zuzana jest 
laureatką I miejsca Konkursu 
Igrzysk Olimpijskich Pekin 2008, 
które wywalczyła sobie piosen-
ką „W jedności Polska”. W bie-
żącym roku artystka ukończy-
ła pracę nad pierwszą autorską 
płytą, której zwiastunem jest 
piosenka pod tytułem „Zagad-
ka”. Twórczość artystki określa 
się mianem nietuzinkowego po-
łączenia subtelności fortepiano-
wych dźwięków z żywiołem pop-
rockowego szaleństwa. 

W Raciborzu występ Zuza-
ny mieliśmy okazję obejrzeć na 
„Pożegnaniu lata 2009”, które 
odbyło się 19 września na Placu 
Długosza. Publiczność oszalała 
na punkcie piosenkarki ciągle 
domagając się nowych informa-
cji na jej temat. Kim jest Zuza-
na, jak zaczęła się jej przygoda 
ze śpiewem? - zewsząd płyną py-
tania, na które Zuzia specjalnie 
dla czytelników odpowiada.

Anita Pendziałek: Muzyka 
jest chyba najpopularniejszym 
hobby, ale nie wszystkim udaje 
się połączyć pasję ze sposobem 

na życie. Przede mną osoba, 
której się się to udało - Zuznna 
Szreder. Zuziu, jak się zaczęła 
twoja przygoda ze śpiewem?

Zuzana: Zaczęło się od tego, 
że mój obecny manager usły-
szał kiedyś moją piosenkę, bar-
dzo mu się spodobała i zainte-
resował się mną jako artystką. 
chciał dalej coś z tym moim ta-
lentem zrobić, więc zebrał paru 
w mojej ocenie świetnych muzy-
ków z Raciborza i okolic. Z ze-
społem od sześciu lat gramy do 
dziś.

A. P.: To spory kawał czasu. 
czym w takim razie jest dla cie-
bie muzyka?

Zuzana: Hmm, dla mnie mu-
zyka jest całym życiem, jest moją 
wielką miłością. Poprzez muzykę 
wyrażam siebie, swoje emocje: te 
pozytywne i negatywne. W ogóle 
ja uwielbiam tworzyć, nie tylko 
śpiewać, ale też tworzyć muzykę 
- to jest coś pięknego.

A. P.: Skąd czerpiesz inspi-
racje?

Zuzana: Po prostu z życia. 
Obserwuję ludzi, ich szczęścia, 

ich nieszczęścia. Tak jak mówi-
łam: wyrażam też siebie, swoje 
uczucia. Poprzez muzykę two-
rzę sobie jakiś rodzaj pamiętni-
ka. Wrzucam tam wszystko, co 
mi leży na sercu.  Zwierzam się 
ze swoich największych tajem-
nic i sekretów. Potrzebuję tego 
jak powietrza.

A. P.: A co traktujesz jako 
swoje największe osiągnięcie do 
tej pory?

Zuzana: Myślę, że najwięk-
szym było zwycięstwo na VIVIE 
Niemcy. Był to konkurs mło-
dych talentów organizowany 
przez telewizję VIVA. Zgłosiłam 
tam swoją piosenkę i zostałam 
zaproszona na casting do Ham-
burga. Następnie dostałam się 
do ścisłego finału, gdzie na żywo 
zaśpiewałam swoją kompozycję 
i... zwyciężyłam. Aha! chciałam 
dodać jeszcze, że bardzo waż-
nym punktem na mojej drodze 
kariery muzycznej jest nagranie 
mojej płyty. Parę tygodni temu 
została zakończona praca w stu-
dio i czekamy na wydanie. Je-
stem szalenie zadowolona, bo 

nikt w trakcie nagrań nie na-
rzucał mi materiału. Wszystkie 
piosenki, które znalazły się na 
tej płycie są mojego autorstwa, 
z czego bardzo się cieszę i jestem 
dumna - to też zaliczam do swo-
jego dużego sukcesu.

A. P.: W obliczu takich suk-
cesów, o czym marzysz?

Zuzana: No jeżeli chodzi o 
marzenia muzyczne (bo innych 
nie zdradzę), to na pewno marzę 
o tym i bardzo bym chciała, że-

by ta płyta trafiła do słuchaczy. 
Pracujemy nad tym z moim ma-
nagerem, więc może i to marze-
nie wkrótce się spełni.

Na razie, zanim dojdzie do 
wydania płyty Zuzany z zespo-
łem, zapraszamy na oficjalną 
stronę grupy: www.zuzana.pl, 
gdzie można przyjrzeć się bliżej 
twórczości piosenkarki. Oprócz 
tego, niektóre utwory artystki 
znajdują się na www.muzzo.pl.

Anna Burek

Zuzana Szreder

Ekran firmy Tilgner
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„Renety, goldeny” 
przyciągnęły tłumy
20 września na ulicy Długiej odbył się spektakl teatru Tetraedr. 
Na przedstawienie przybyło wiele osób, które podziwiały 
z zainteresowaniem sztukę.

Svart Crown 
w Atmosfear
Wieczorem, 27 września, do raciborskiego 
klubu Atmosfear zawitała francuska 
formacja Svart Crown. Występ supportowały 
dwie lokalne kapele Na Skraju Ciszy 
i Nihilizzm.

Tetraedr zaprezentował ra- 
ciborzanom spektakl „Renety, 
goldeny” w reżyserii Grażyny 
Tabor. Tę samą sztukę, kilka 
tygodni temu, aktorzy przed
stawili podlaskiej publiczności, 
podczas Międzynarodowego Fe
stiwalu Teatralnego „Wertep”. 
Inspiracją tej sztuki były gry i 
zabawy dziecięce. Te, które w 

dorosłym życiu nadal prowadzi
my, nadając im innych znaczeń 
i pozbawiając magii. Przedsta
wienie nie rozwija żadnej histo
rii, a równocześnie zawiera ich 
wiele. Motywy pojawiające się 
na początku, stają się przed
miotem wariacji w kolejnych 
scenach. Spektakl został po
wtórnie wystawiony dzień póź

niej, w niedzielę 21 września, 
tym razem w Parku Roth.

Dla tych, którzy czują nie
dosyt i chcieliby kolejny raz zo
baczyć Tetraedr w akcji, mamy 
dobrą wiadomość. 3 i 4 paź
dziernika aktorzy przedstawią 
raciborzanom spektakl „Na uli
cy Szewskiej”.

Adrian Behr

Pierwsza z nich tylko zagra
ła, Nihilizzm natomiast rozru
szał publiczność zgromadzoną 
w klubie swoimi grindowymi 
kompozycjami, czyli dwadzieś
cia kawałków w piętnaście mi
nut. Była anarchia, politycz
ne przesłanie i protestsongi 
trwające niecałą minutę - ta
ki wesoły Napalm Death. Dla 
intelektualistów Nihilizzm za
grał „Raskolnikowa”, dla de- 
speratow „ Nadzieję”, formacja 
zaprezentowała też cover po
święcony Lechowi Wałęsie. Po 
raciborzanach na scenie poja
wił się Svart Crown. To dość 
młoda formacja z Francji gra
jąca black/death metal w śred
nio szybkich tempach i sporą 
dawką melodii. Svart Crown 
zaprezentował godzinny set.

Technicznie bez zarzutu, 
aczkolwiek z powodu fatalnie- 
go nagłośnienia nie można by
ło dokładnie słyszeć wysiłków 
wokalisty. Kapela zagrała nu
mery ze swojej debiutanckiej 
płyty „Ages of Decay”, m.in. 
„Tribes of the Forgotten ages”, 
„Burning Messiah” i „Deadly 
March”. Publiczność przyjęła 
ich bardzo ciepło. Wydaje się, 
że muzycy szczególnie przy
padli do gustu damskiej części 
publiczności. Formacja dobrze 
zaprezentowała się na scenie, 
mimo niedogodności technicz
nych. Pozostaje więc czekać na 
następne propozycje klubu.

/agap/

REKLAMA

Restauracje
RESTAURACJA 
BRAXTON
ul. Rynek 13 
zaprasza na dancingi 
czynna od godz. 12.00 do 
24.00
tel. 032 418 10 00

RESTAURACJA 
W HOTELU POLONIA 
ul. pl. Dworcowy

Kawiarnia Mimo 
domowa kuchnia 
smaczne pierogi

Dowóz na telefon

Racibórz 
ul.Einchendorffa 12 

032-726-15-73 
603-460-249 

możliwość zamówienia 
cateringu z dostawą na 
miejsce
czynna od godz. 07.00 do 
24.00
tel. 032 414 02 70

RESTAURACJA PRZY 
KOMINKU
ul. Gliwicka 8 
organizuje wesela, komunie, 
bankiety

tel. 032 415 60 70
KARCZMA HETMAŃSKA
ul.Długa 5
poleca kuchnię śląską i polską 
czynna w dni powszednie od 
godz. 10.00 - 24.00 
w niedziele i święta od godz. 
12.00 - 24.00
tel. 032 419 07 57

organizujemy: 
wesela 

urodziny 
bankiety 
komunie 

juz od 20zł / os

/JYSK
MIMO

Kościuszki

ul. Nowa 5
poleca chatobrien (polędwica 
wołowa)
czynna od 11.00 - 22.00 
032 415 33 58

RESTAURACJA VENA

RESTAURACJA 
RACIBORSKA
ul. Rynek 9 
organizuje wesela, bankiety, 
spotkania, komunie 
czynna od godz. 10.00 do

Racibórz - Markowice, ul. Gliwicka 8 , tel. 032 415 60 70. kom. 516 476 624

- komersy
- zabawę sylwestrową, |
- stypy
- inne imprezy 

okolicznościowe

73 7 • / la-siRiuŁAi:JLrzy kominku
Organizujemy: ■
- wesela,
- komunie,
- bankiety,
- studniówki
- urodziny

Zapraszamy do letniego ogródka

ul.Ogrodowa 5, Racibórz
Tel. 032 415 00 87

GODZINY OTWARCIA:
Poniedziałek - Czwartek 10.00-22.00
Piątek - Sobota 10.00-(...)
Niedziela 13.00-22.00
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Spektakle teatru Tetraedr
3 i 4 października o godzinie 17.00 raciborski teatr Tetraedr wystawi sztukę pt. „Na ulicy Szew

skiej”. Pierwszego dnia spektakl odbędzie się na podwórku między ul. Ogrodową a ul. Bończyka, 
drugiego natomiast w budynku starej winiarni przy ul. Zborowej. Sztuka „Na ulicy Szewskiej” 
przedstawia młodych Żydów, którym nagle dano chwilę wolności. W razie niepogody pokazy odbę
dą się w sali widowiskowej RCK D.K. „Strzecha” przy ul. Londzina 38 w Raciborzu.

Zespół Prząśniczki zagra w Atmosfear
W piątek, 2 października o godzinie 20.00 w pubie Atmosfear przy ulicy Rudzkiej w Raciborzu 

wystąpi łódzki zespół Prząśniczki. Bilety w cenie 12 złotych do nabycia w pubie.

Prace A. Pochopienia 
i F. Malechy do 
obejrzenia w RCI
Raciborskim Centrum Informacji odbyła 
się wystawa prac dwóch kuźnian - Andrzeja 
Pochopienia - rzeźb, i Franciszka Malechy 
- malarstwo.

Październikowy „Jarmark na granicy”
W niedzielę, 4 października na terenie starego przejścia granicznego Chałupki-Bohumin odbędzie 

się kolejny „Jarmark na granicy”. Do udziału w Jarmarku zaproszeni zostali kolekcjonerzy, rzemieśl
nicy, hobbyści, artyści oraz osoby zajmujące się rękodziełem - profesjonaliści i amatorzy.

Dni Filmu Polskiego
DFK „Puls” zaprasza na Dni Filmu Polskiego odbywające się pn. „Twarze polskiego inteligenta - 

Zbigniew Zapasiewicz w filmie”. Pierwszy seans już 1 października „Barwy ochronne” w reż. Krzysz
tofa Zanussiego. 8 października odbędzie się recital Ewy Dałkowskiej pt. „Ćwiczenia z Pana Cogito”, 
a następnie seans filmu Andrzeja Wajdy „Bez znieczulenia”. 15 października wyświetlone zostaną 
dwa filmy „Szpital Przemienienia” oraz „Panny z wilka”. 22 października miłośnicy filmu polskiego 
będą mieli okazję obejrzeć „Matkę królów” oraz „Baryton”. 29 października czeka na nich „Rok spo
kojnego słońca” i „Maskarada”. 12 listopada wyświetlone zostaną filmy Krzysztofa Zanussiego „Życie 
jako choroba przenoszona drogą płciową” i „Persona non grata”, a następnego dnia „Rewizyta” oraz 
niespodzianka, bo podczas seansu na sali kinowej zasiądzie Krzysztof Zanussi. Początek wszystkich 
seansów o godzinie 17.00. Miejsce: sala widowiskowa DK „Strzecha” w Raciborzu. Ceny: karnet- 50 
zł, bilet na jeden wieczór - 10 zł, bilet na dzień 08.10 - 15 zł.

Stanisław Sojka zaśpiewa w Raciborzu

9 października o godzinie 18.00 w Domu Kultury „Strzecha” w Raciborzu, z okazji Dnia Animatora 
Kultury, wystąpi Stanisław Sojka. Bilety w cenie 10 zł. do nabycia w kasie DK „Strzecha”. Stanisław 
Sojka to polski wokalista jazzowy i popowy, pianista, gitarzysta, skrzypek, kompozytor, aranżer. Jego 
największe przeboje to „Love is Crazy”, „Cud niepamięci”, „Tolerancja”, „Play it again”, „Soplicowo”.

Anomalia i Nostalgic zagrają w WCK
W piątek, 9 października o godzinie 18.00 w Wodzisławskim Centrum Kultury odbędzie się kon

cert dwóch młodych zespołów: Anomalia (punkowy zespół pochodzący z Pszowa) i Nostalgic (wodzi
sławski trzyosobowy zespół grający rocka).

Andrzej Pochopień kocha 
strugać w drewnie i ma swój 
indywidualny sposób na życie. 
Kawałek drewna czy deska sta
je się ekranem projekcyjnym 
jego uczuć, myśli i spostrzeżeń. 
Urodził się w 1952 r. w Kędzie- 
rzynie-Koźlu. W 1972 r. ukoń
czył studia techniczne na Poli
technice Śląskiej w Gliwicach. 
W czasach studenckich dużo 
chodził po górach, gdzie często 
spotykał się ze sztuką ludo
wą. Zafascynowany „świątka
mi” postanowił sam wystrugać 
podobne figurki, początkowo z 
kory, a później z drewna. Miał 
kilka wystaw studenckich, a 
jedna figura przedstawiająca 
rybaka ze złotą rybką pływa po 
morzach i oceanach na statku 
handlowym „Politechnika Ślą
ska”. Jego działalność przestaj- 
ła być anonimowa z chwilą, gdy 
proboszcz parafii pw. św. Marii 
Magdaleny w 2003 r. zlecił mu 
wykonanie na uroczystość 100- 
lecia kościoła drewnianej figury 
biblijnej o wysokości 170 cm. 
Wystawiał swoje prace m. in. 
w Kuźni Raciborskiej, Rudach, 
Poznaniu, Bielsku-Białej, Odry

(Republika Czeska). W lutym 
tego roku został uhonorowany 
nagrodą starosty raciborskiego 
„Mieszko A. D. 2008”.

Franciszek Malecha urodził 
się w 1939 r. Z zawodu jest od
lewnikiem (ma tytuł magistra 
inżyniera). W F. O. „Rafamet” 
przepracował 40 lat jako kie
rownik odlewni. Na emerytu
rze zajął się z zapałem - latem
- uprawą przydomowego ogród
ka rekreacyjnego, zimą maluje 
pastelami ulubione zwierzęta
- głównym motywem jego prac 
są konie. Jest żonaty, ma dwo
je dzieci i troje wnuków.

Obaj twórcy podczas oficjal
nego otwarcia wystawy, która 
odbyła się 9 września opowie
dzieli zaproszonym gościom o 
swojej przygodzie ze sztuką. 
W dowód uznania za propago
wanie sztuki rękodzielniczej, a 
tym samym promocję swojego 
regionu F. Malecha i A. Pocho
pień odebrali z rąk dyrektor 
Raciborskiego Centrum Kul
tury Janiny Wystub specjalne 
dyplomy.

Bartosz Kozina

Laboratorium Młodego Aktora
W Wodzisławskim Centrum Kultury odbędzie się 16 i 17 października Laboratorium Młodego 

Aktora. Przegląd jest skierowany do amatorskich grup teatralnych gimnazjalnych i ponadgimnazjal- 
nych, działających przy ośrodkach kultury, oświacie, klubach i świetlicach itp.

W Laboratorium Młodego Aktora mogą uczestniczyć teatry żywego planu, lalkowe, teatry poezji 
i kabarety. 16 października zespoły teatralne zaprezentują spektakle, a 17 października młodzież 
oraz instruktorzy zespołów wezmą udział w warsztatach teatralnych. Obejrzane poprzedniego dnia 
przedstawienia będą materiałem do pracy warsztatowej. Realizacja projektu możliwe jest dzięki do
finansowaniu ze środków Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego. Projekt jest efektem 
współpracy pomiędzy Wodzisławskim Centrum Kultury a Regionalnym Ośrodkiem Kultury w Biel
sku-Białej. Regulamin imprezy dostepny jest na stronie Wodzisławskiego Centrum Kultury.

WODY BORUCIN S.A. 47-470 BORUCIN, ul. KASZTANOWA 5
TEL 0 32 419 18 00 , FAX 0 32 410 77 73 

www.wodyborucin.pl

LAS E ROTĘ RAPIA

RADIOFALA - lifting

Racibórz, 
ul. Solna 1/2

M I KRO D E RM AB RAZJA

DIAMENTOWA

■ KOREKCJA ZMARSZCZEK, BRUZD, PRZEBARWIEŃ

■ MODELOWANIE UST, KONTURU TWARZY

■ USUWANIE ZBĘDNEGO OWŁOSIENIA, BLIZN
■ ZAMYKANIE ROZSZERZONYCH NACZYŃ

■ MODELOWANIE SYLWETKI

LECZENIE SCHORZEŃ SKÓRY, 

DE RMATOSKOPI A 

DERMATOCHIRURGIA

TESTY ALERGICZNE

WŁOSÓW, PAZNOKCI
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Blue Cafe gwiazdą 
Zakończenia Lata w Raciborzu

KINO

19 września odbył się kon
cert zespołu Blue Cafe w ra
mach Pożegnania Lata w mie
ście.

Zespół, stworzony przez 
skrzypka i kompozytora Pa
wła Rurak-Sokala, istnieje od

1998r. Obecnie trzon zespo
łu stanowią Paweł Rurak So
kal- instr. klawiszowe, gitara i 
Dominika Gawęda- wokal oraz 
Michał Niewiadomski- puzon, 
Piotr Sławiński - trąbka, Se
bastian Kasprowicz- gitara,

Marcin Markuszewski- gitara 
basowa i Łukasz Moszczyński- 
perkusja. Podczas koncertu ze
spół wykonał swe największe 
hity, takie jak „My Road” czy 
„Niewiele Mam”.

/p/

DIGITAL
SURROUND*EX

KINO PEGAZ KINO BAŁTYK
WODZISŁAWSKIEGO RACIBÓRZ
CENTRUM KULTURY ul. Londzina 13

ul. ks. płk. Wilhelma Kubsza 17

4.10 - 6.10 
godz. 17.00 

„U PANA BOGA ZA

2-8.10 

godz.16.30, 18.15
„DZIECI IRENY

MIEDZĄ” SENDLEROWEJ”

4.10 - 6.10 
godz. 19.00 
„BRUNO”

2-5 i 7,8.10 

godz. 19.00 

„OBSESJA”

6.10
godz. 15.00
„VOLVER” KLUB KONESERA

11.10-13.10
6.10 

godz. 20.00
godz. 16.00, 18.00 

„EPOKA LODOWCOWA
- ERA DINOZAURÓW 3” „NAD JEZIOREM

26.10 - 27.10 
godz. 18.00 
„MIŁOŚĆ NA

TAHOE”

WYBIEGU” ]|DOLBY|

REKLAMA

Ł LA www.kilila.pl

www.ruckzuck.sklep.pl

Największy wybór produktów CŁASSj^i.

PODŁOGI 
I DRZWI
RYBNIK
ul. Młyńska 4 
tel. 032-422 99 00

RACIBÓRZ

ul. Glubczycka 13 
tel. 032-415 25 00

KĘDZIERZYN-KOŹLE

ul. Młyńska 2 
tel. 077-481 07 58

centrum chińskie

Centrum oferuje: torebki, buty, bluzki, sukienki, paski, 
smycze, koszule męskie, spodnie, bielizna, skarpetki, kwiaty 
sztuczne, firanki, parasole, odzież dziecięca, okulary, artykuły 
przemysłowe, biżuteria sztuczna, kosmetyki

KILILA CENTRUM CHIŃSKIE
47-400 Racibórz, ul.Rybnicka 97, (obok Auchan)

RACHUNKOWE

Elżbieta Swoboda 
licencja nr 07782

* Pełna obsługa 
księgowa firm 
małych i dużych

• Doradztwo 
podatkowe

47-400 Racibórz, ul. Bema 4 
tel./fax 032 414 03 97
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BIUro rozLIczeŃ zagraNIczNycH
adrian Koczy

Racibórz, ul. Piwna 14 (Plac Długosza) Tel. 032 415 21 50

rozliczenia podatku holenderskiego
juz od 50 PLN

rozliczenia podatku holenderskiego, ulga partnerska 
“rozłąkowe” do 2074 €, ulga na dzieci do 900 €
wyrabianie SoFi numeru dla partnera podatkowego
zasiłki rodzinne z Holandii
dofinansowanie do holenderskiego ubezpieczenia 
Zorgtoeslag
dofinansowanie kosztów utrzymania dziecka 
Kindertoeslag
ściąganie brakujących dokumentów JAAROPGAAVE
pomoc i doradztwo w sprawach związanych z 
Holenderskim Urzędem Skarbowym

•

•
•
•

•

•
•

raBaTy dLa sTałycH KLIeNTÓw

Raciborskie
Stowarzyszenie 
 Samorządowe 

NASZE 
MIASTO 

 
www.nam-raciborz.pl

Pierwszy raciborski swapping za nami
Śmiech, harmider, 
gwar i mnóstwo ciu-
chów - tak w skrócie 
wyglądała pierwsza 
w Raciborzu wymia-
na ubrań „Ubierz 
miasto w zieleń”.

Od 9.00 rano najszybsze 
uczestniczki akcji stawiały się 
na Przystanku Kulturalnym 
Koniec Świata. Stawiały się 
jednak nie same, a z ogrom-
nymi torbami ubrań. W ruch 
poszły klamerki, sznurki, wie-
szaki i pudełka - wkrótce po-
tem pub wyglądał jak kraina 
z marzeń każdej dziewczynki: 
sukienki, spódnice, żakiety, 
kurtki, bluzy, bluzki, bluzeczki 
były wszędzie! Z każdą minutą 
przybywało chętnych do szu-
kania „perełek” i co najważ-
niejsze - przybywało ubrań. 
Koło godziny 10.00 nastąpi-
ło apogeum gwaru na miej-
scu akcji. W przymierzalniach 

nagle zabrakło wolnych luster, 
uczestniczkom pokończyły się 
worki, w które pakowały wy-
brane przez siebie ciuchy, a 

Dzięki akcji „Ubierz mia-
sto w zieleń” udało się wymie-
nić blisko 300 sztuk odzie-
ży, kosmetyków, biżuterii. 
Sześć stulitrowych worków 
pełnych ubrań zostało odda-
nych potrzebującym. Za każ-
dą wybraną przez siebie rzecz 
uczestniczki wrzucały do skar-
bonki symboliczną złotówkę. 
Za otrzymane pieniądze orga-
nizatorzy akcji zakupią drzew-
ka lub rośliny ozdobne i zasa-
dzą je w Raciborzu. Prezydent 
Raciborza Mirosław Lenk po-
parł akcję i udostępnił miejsce 
pod nasadzenia przy ul. Dłu-
giej. Na razie pierwsze drzew-
ko (piękny świerk) stoi dumnie 
przed Końcem Świata. Miejmy 
nadzieję, że będzie nam stale 
przypominać o wadze myśle-
nia proekologicznego. .

Akcja zorganizowana zo-
stała przez Grupę Salto Mor-
tale, portal raciborz.com.pl i 
Gazetę-Informator. Sponsora-
mi akcji „Ubierz miasto w zie-
leń” była firma TAVOR studio 
reklamy oraz Szkółka Drzew 
i Krzewów Jerzego Rebesia. 
Plakaty akcji „Ubierz miasto w 
zieleń” zaprojektował i wyko-
nał Bartosz Rebeś. 

Dzięki wspaniałemu przy-
jęciu akcji „Ubierz miasto w 
zieleń” powstały pomysły na 
zorganizowanie cyklicznych 
spotkań, które polegałyby na 
wymianie barterowej. Inicjaty-
wy tej podobne miałyby pomóc 
w szerzeniu działań proekolo-
gicznych.

/ab/

przez pub nadal przewijało się 
sporo osób. Po wielu walkach 
stoczonych między dziewczy-
nami (na akcji pojawiło się tyl-
ko trzech panów, a szkoda, bo 
było sporo męskich ubrań) i 
rozpaczliwych krzykach typu 
„eeeejjj, to jest moje! Pierwsza 
to upatrzyłam!” zaczęło się se-
gregowanie, składania i pako-
wanie ubrań do ogromnych wo-
rów. Tak przygotowane ciuchy 
podarowane zostały centrum 
Matki z Dzieckiem „Maja” w 
Raciborzu. 

Jak mówi Piotra Wowra - 
odzież używana cieszy się co-
raz większą popularnością. Nie 
można już powiedzieć, że lum-
peksy są tylko dla osób bied-

nych. W sklepie spotykamy 
różnych klientów i większość z 
nich to osoby, które zakupy u 
nas traktują jak rodzaj hobby. 
Nieraz widzimy tu eleganckie 
panie, które pojawiają się by 
znaleźć jakąś perełkę albo inną 
ciekawą rzecz. Ubierając się w 
lumpeksie ma się tę pewność, 
że ciuchy są niepowtarzalne i 
dobrej jakości. W naszym ciu-
cholandzie na stanie jest ponad 
15 ton towaru, który systema-
tycznie jest sortowany i wymie-
niany . Osoby, które nas od-
wiedzają, mówią, że to miejsce 
to raj na ziemi dla fanów mody 
- tłumaczy właściciel sklepu z 
odzieżą używaną przy ul. Bosa-
ckiej 52 w Raciborzu.

Razem 
„Posprzątaliśmy 
Świat”

R A C I B Ó R Z

Piąta edycja „Sprzątania Świata” była 
podzielona na dwie akcje: dla młodzieży 
szkolnej i dla dorosłych. Zgodnie z oceną 
Zdzisławy Sośnierz, naczelnika Wydziału 
Ochrony Środowiska, akcja przerosła 
najśmielsze oczekiwania.

W ramach akcji „Sprząta-
nie Świata”, Wydział Ochrony 
Środowiska i Rolnictwa Urzędu 
Miasta w Raciborzu we współ-
pracy z firmami odbierającymi 
odpady komunalne, w dniu 19 
września 2009 r. od godz. 9.00  
organizował 3. zbiórkę zuży-
tego sprzętu elektrycznego i 
elektronicznego. Sprzęt można 
było oddawać w dwóch punk-
tach: na Ostrogu na parkingu 
naprzeciw kościoła, i na placu 
na skrzyżowaniu ulic Opaw-
skiej i Łąkowej. W ubiegłym 
roku zebrano o połowę sprzę-
tu mniej niż obecnie, pomimo 
że taka sama akcja trwała dwa 
dni - powiedział Michał Bąk 
odpowiedzialny za odbiór zu-
żytego sprzętu z ramienia SM 
Nowoczesna.  Już w południe 

zabrakło sadzonek dla osób, 
które ten sprzęt oddawały, a 
akcja trwała do godz. 16.00 - 
dodaje. M. Bąk przypuszcza, że 
zebranego sprzętu będzie ok. 
10-12 ton. Po odbiór sadzonek 
tworzyły się olbrzymie kolejki. 
W akcji w Raciborzu uczest-
niczyły trzy firmy odbierające 
odpady i zużyty sprzęt. Było 
to Przedsiębiorstwo Komunal-
ne, Spółdzielnia Mieszkaniowa 
oraz odbiorca odpadów komu-
nalnych „Naprzód” z Rydułtów. 
W sprzątaniu terenów zielo-
nych z różnego rodzaju śmieci 
i odpadków, tylko na Ostrogu 
zebrano 1 pełny transporter, 
pomimo, że na tym terenie ak-
cja odbywała się po raz pierw-
szy i nie uczestniczyło w niej 
zbyt wielu dorosłych. Dzieci 

R E K L A M A

ze szkół podstawowych i gim-
nazjów sprzątały tereny przy 
szkołach, na swoich osiedlach, 
w parkach i na skwerach. W tej 
chwili efekt akcji, czyli odpady 
i sprzęt znajduje się na skła-
dowiskach na terenie Przed-
siębiorstwa Komunalnego i SM 
Nowoczesna. część odpadów 
zielonych i komunalnych tra-
fi zapewne do kompostowania, 
natomiast oddany sprzęt elek-
tryczny i elektroniczny zostanie 
przekazany specjalistycznym 
firmom recyklingowym.

Wanda Gozdek

Sklep z odzieżą używaną Piotra Wowry przy ul. Bosackiej 52 w Raciborzu
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Mieszkańcy oddają sprzęt elektroniczny i AGD

Pierwsza taka impreza odbyła się na Końcu Świata
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Średniowiecze 
zawitało do SP1

21 września na placu przed SP nr 1 na Ostrogu odbył się konny 
turniej rycerski na kopie. W szranki stanęli rycerze z Bractwa 
Rycerskiego Ziemi Ogrodzienieckiej. 

Turniej zorganizowany zo-
stał w ramach średniowiecz-
nego dnia sportu obchodzo-
nego w Szkole Podstawowej 
nr 1. Uczniowie rywalizowali 
w różnych konkurencjach np. 
pchnięcie kamykiem i bieg w 
hełmie. Nauczyciele i ucznio-
wie uczestniczący w imprezie 
przebrali się w stroje histo-

ryczne. Wśród tłumu uczniów 
można było dojrzeć giermków, 
damy dworu, błaznów, ryce-
rzy, a nawet samotnego krzy-
żaka. 

Przedsięwzięcie zorganizo-
wane zostało w ramach pol-
sko-czeskiego projektu „Sport 
przez wieki i kraje”, dlate-
go też na placu przed Szko-

łą Podstawową nr 1 pojawiła 
się grupa uczniów z Opawy. 
Do turnieju konnego stanę-
ło czterech rycerzy z Bractwa 
Rycerskiego Ziemi Ogrodzie-
nieckiej: Paweł herbu Biała 
Wieża, Andrzej herbu Jelita, 
Alek herbu Abdank i Mateusz 
herbu Godziemba. Zmagania 
rycerzy oceniały królowa Be-

ata, księżna Jarosława, księż-
na Józefina oraz król Roman 
z Opawy. Przybyliśmy do te-
go miasta, gdyż ma wspania-
łą historię - mówili członko-
wie bractwa. po czym oddali 
pokłon królowej. Każdemu z 
rycerzy sekundowała poszcze-
gólna klasa, która również 
miała obowiązek dopingować 
swojego faworyta. Tuż po go-
dzinie 11.00 rycerzom wręczo-
no kopie z sosnowego drzewa 
i nastąpiło otwarcie turnie-
ju. W pierwszej konkurencji 

turniejowej wojowie musie-
li zebrać na swoją kopię jak 
największą ilość pierścieni. 
Walka była zacięta. Jednak 
ostatecznie turniej wyniósł 
na wyżyny Andrzeja herbu 
Jelita, który zdobył najwięk-
szą ilość punktów. Został on 
nagrodzony przez samą kró-
lową, a wszyscy zgromadzeni 
wznieśli okrzyk „chwała mu! 
chwała!”.   

Paulina Krupińska

KONKURS KSIĘGARNI SOWA
Wygraj książkę „Chaszcze” i poznaj mroczne sfery ludzkich dusz

Hity „Księgarni Sowa”
1.Wenecka intryga- Steve Berry- 33,90
2.Ołowiany wyrok- Michael connelly- 36.00 
3.Weź moje serce- Marry Higgins clark- 29.00 
4.chaszcze- Jan Grzegorczyk- 32.90
5.Zwiadowcy: Ziemia skuta lodem- John Flanagan- 29.90

Racibórz, ul. Długa 
23, tel. 032 418 1513

Rybnik, Sobieskiego 24, 
tel. 032 422 1385 www.e-sowa.osdw.pl

Aby wygrać książkę „Chaszcze” Jana Grzegorczyka, 
wystarczy odpowiedzieć na pytanie: „Z jakiego miasta 
pochodzi Jan Grzegorczyk?” i w terminie do 12 października 
przesłać odpowiedź na adres konkurs@raciborz.com.
pl. W tytule należy podać „Konkurs Księgarnia Sowa” 
oraz podpisać się imieniem i nazwiskiem. Rozwiązanie 
konkursu 13 października.

Początek nowej serii wydawniczej - Powieść z Duszą Nie-
winny spacer po wiosennym lesie, fotografowanie ptaków, 
śpiew wilgi... i wisielec na świerkowej gałęzi. Samobójcę znaj-
duje Stanisław Madej, kawaler koło pięćdziesiątki, który posta-
nawia rozwikłać zagadkę tajemniczej śmierci. Sprawa staje się 
jeszcze bardziej intrygująca, gdy kilka dni po makabrycznym 
odkryciu na korze drzewa pojawia się napis „Judasz”. Prowa-
dząc śledztwo, chcąc nie chcąc, Madej coraz bardziej zagłębia 
się w chaszcze ludzkich losów, historii i swego własnego życia. 
Tak zaczyna się najnowsza powieść Jana Grzegorczyka, auto-
ra bestsellerowej trylogii o księdzu Groserze. chaszcze to zna-
komita powieść, w której mroczne sfery ludzkich dusz, wina, 
namiętność i zdrada mieszają się z charakterystycznym dla 
Grzegorczyka humorem i darem obserwacji.

R A C I B Ó R Z
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Broń boże uczymy!” - takim mot-
tem możnaby było opatrzyć mi-
nisterialny pomysł na reformę 
reformy. Już przed wakacjami 
wiadomo było, że obowiązująca 
od nowego roku szkolnego pod-
stawa programowa nie przewi-
duje nauki czytania i pisania a 
jedynie konieczność „kształo-
wania gotowości do nauki czy-
tania i pisania” (załącznik nr 1 
do rozporzadzenia z 23 grudnia 
2008). W tym samym akcie pod-
kreślono, że główna aktywność 
w przedszkolu to zabawa, a naj-

wyżej jedną piątą czasu zajmują 
różnego typu zajęcia dydaktycz-
ne. Problem w tym, że jest to po-
wtórzenie programu realizowa-
nego rok wcześniej, a to de facto 
skazywało rozwój intelektualny 
dzieci jeśli nie na regres, to w 
najlepszym przypadku na stag-
nację. Rodzice zaufali jednak 
nauczycielkom przedszkoli, któ-
re w przeważającej większości w 
rozmowach deklarowały, że choć 
nie są do tego zobligowane, i tak 
będą realizowały program zerów-
ki, „bo co innego z tymi dziecia-

kami robić”. Tymczasem MEN 
kategorycznie tego typu praktyk 
zakazał zapowiadając lotne kon-
trole, mające wykazać, czy aby w 
danej placówce nie robi się cze-
gość ponad program. I tu może 
pojawić się wątpliwość, jaki cel 
przyświecał miniterstwu eduka-
cji w podjęciu tego kroku? czy 
jest to wynik niedopracowania 
tego aspektu reformy, czy celo-
we - aczkolwiek nieczyste - za-
granie ministerstwa obliczone 
na szantaż i wywarcie presji na 
rodzicach przyszłego rocznika 

sześciolatków? Jeśli nie pośle-
cie dzieci do szkoły, będą o rok 
do tyłu - czyż nie taki przekaz 
przebija się wcale nie znów tak 
subtelnie spomiędzy wierszy mi-
nisterialnego zarządzenia?  Moż-
na zaryzykować stwierdzenie, że 
rocznik 2003 jest ofiarą ekspe-
rymentu pn. „reforma oświa-
ty”. Tyle, że nie powinno eks-
perymentować na żywej tkance, 
zwłaszcza, gdy eksperyment nie 
został do końca przemyślany.
 We wstępie nieprzypadkowo 
padło nawiązanie do artyku-

łu poruszającego zagadnienie 
podręczników: po dwóch tygo-
dniach trwania obecnego roku 
szkolnego MEN przyznało, acz-
kolwiek bez większego rozgłosu, 
że nowe podręczniki dla pierw-
szych klas szkoły podstawowej 
i gimnazjum nie odbiegają zbyt-
nio treścią od dotychczowych, w 
związku z czym  mogą być dalej 
używane. Pytanie tylko, ilu ucz-
niów i rodziców wstrzymuje się z 
zakupem podręczników do poło-
wy września?

Paweł Strzelczyk

c.d. ze strony 1

Sześciolatki ofiarą eksperymentu MEN
R A C I B Ó R Z
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GOSPODARKA

Kasy fiskalne w gabinetach lekarskich
Firma SOFT-ib działa na rynku od 1995 
roku. Od początku istnienia firma skupia-
ła się na obsłudze klientów biznesowych, 
zaś w szczególności na instalacji urządzeń 
fiskalnych, wdrożeniach oprogramowania 
oraz opiece serwisowej. Firma posiada 
wdrożenia w bardzo różnorodnych pla-
cówkach, od małych i śednich placówek 
handlowych, przez lokale gastronomicz-
ne aż po kompleksową obsługę informa-
tyczną. 
Na zdjęciu:  9 września 2009 na semina-
rium zorganizowanym przez firmę SOFT-
ib oraz producenta urządzeń fiskalnych 
POSNET wybrani klienci firmy mogli za-
poznać się z nowoczesnymi technologia-
mi dedykowanymi dla placówek handlo-
wych. 
Podczas spotkania klieci mogli zapoznać 
się m.in. z  monitoringiem zintegrowa-
nym z kasami fiskalnymi, systemami lo-
jalnościowymi, sposobami wykorzystania 
kodów kreskowych, terminalami dotyko-
wymi ELO, urządzeniami fiskalnymi pro-
ducenta POSNET oraz zaawansowanym 
oprogramowaniem magazynowym i ga-
stronomicznym.  

O uprzywilejowaniu 
wybranych grup 
zawodowych mówi się 
od wielu lat, dopiero 
teraz jednoznaczną 
wykładnię 
podał Trybunał 
Konstytucyjny. Zatem 
być może zakończy 
się wieloletni 
okres lobbowania 
niektórych środowisk.

Od 1993 roku MF wyda-
je rozporządzenia zawierające 
terminy rozpoczęcia obowiąz-
kowego rejestrowania obrotu 
przy zastosowaniu kas fiskal-
nych. W załączniku do rozpo-
rządzenia znajdują się niektó-
re czynności zwolnione z tego 
obowiązku - w tym m.in. usługi 
medyczne. Grupa zawodowa le-
karzy jest zatem uprzywilejowa-
na w tym zakresie od szesnastu 
lat. W tym samym czasie inne 
placówki handlowo - usługowe 
mają obowiązek instalowania 
kas fiskalnych.
trYBunaŁ WYDaŁ WYroK - 
miNisteRstWO FiNaNsÓW 
naruSZa KonStYtucJĘ

– Zwolnienie niektórych po-
datników z obowiązku prowa-
dzenia ewidencji obrotu i kwot 
podatku nie może być arbitral-
ną decyzją urzędnika, bo pro-
wadzi to do nieuzasadnionego 
uprzywilejowania części podat-
ników – argumentował we wnio-
sku do Trybunału dr Janusz 
Kochanowski. Skarżący zwra-
ca uwagę, iż dokonywane w 
tym zakresie przez prawodaw-
cę zwolnienia - obecnie ujęte w 
treści rozporządzenia MF z 27 
czerwca 2008 r. w sprawie kas 
rejestrujących; Dz.U. nr 113, 
poz. 720 - noszą wszelkie cechy 
dowolności. Trybunał poparł ar-
gumenty rzecznika.
cZY LeKarZe BĘDĄ mIeLI 
KaSY FISKaLne?

„MF wydaje w grudniu każ-
dego roku nowe rozporządzenie 
w sprawie zwolnień wraz z za-
łącznikiem podmiotów zwolnio-
nych z ich instalowania. Zatem 
wiele  wskazuje na to, iż w ro-
ku 2010 gabinety lekarskie be-
dą musiały rejestrować obroty 
usług z wykorzystaniem kas fi-
skalnych. Wykluczenie ze zwol-

nienia dotyczyć może zarówno 
prywatnych gabinetów lekar-
skich, jak i przychodni. Wnio-
skować można w taki sposób 
dlatego gdyż dotychczas to nie 
rodzaj podmiotu, a rodzaj usłu-
gi, w tym wypadku usługi me-
dyczne, decydował o wyłączeniu 
z tego obowiązku” - kometuje 
Ireneusz Burek, właściciel firmy 
SOFT-ib (od 1995 roku firma 
zajmuje się sprzedażą i instala-
cją kas fiskalnych oraz wdroże-
niami dla firm).

„Aktualne rozporządzenie z 
grudnia 2008 zachowuje kryte-
rium zwolnienia ze stosowania 
kas związane z wielkością obro-
tu. Ze zwolnień, (obok zwolnień 
przedmiotowych jak np. usług 
medycznych) korzystają również  
podatnicy, u których wielkość 
obrotów z tytułu działalności 
nie przekroczyła w okresie rocz-
nym 40 tys. zł. Zostało również 
zachowane dotychczasowe kry-
terium stosowania zwolnienia 
dla podatników rozpoczynają-
cych działalność. Podatnicy nie 
przekraczający obrotu w wy-
sokości 20 tys. zł liczonego od 
1 stycznia 2009 r., nie stracili 
prawa do zwolnienia z instalacji 
kas - dodaje Ireneusz Burek. - 
Te same zasady powinny zatem 
obowiązywać również gabinety 
lekarskie i przychodnie.”
oPInIe LeKarZY

Zwróciliśmy się do racibor-
skich lekarzy prowadzących 
praktyki prywatne z pytaniem, 

co sądzą o obowiązku wprowa-
dzenia kas fiskalnych do ga-
binetów. Jaki wpływ będzie to 
miało na przykład na ceny wi-
zyt prywatnych. Dr Marian ci-
szek stwierdził, że jeżeli takie 
prawo wejdzie w życie, to wpro-
wadzi kasę do swojego gabinetu, 
bo prawa należy przestrzegać. Z 
kolei dr Urszula ciechanowska 
widzi utrudnienia jakie się z tym 
będą wiązały i nie wyklucza, że 
trzeba będzie podwyższyć ceny 
usług medycznych. 

Przypuszcza, że może to wp 
na liczbę przyjmowanych pa-
cjentów. W praktyce życie poka-
że, jaki wpływ bedą miały kasy 
wprowadzone do gabinetów le-
karskich - dodaje. 

Twierdzi także, że nie wie po 
co są przygotowywane te zmia-
ny, bo przecież każdy lekarz 
prowadzący prywatną prakty-
kę ma obecnie obowiązek pro-
wadzenia codziennych zapisów 
w książkach. Dr Zygmunt Ba-
nert w swojej opinii ma duże 
wątpliwości dot. kas fiskalnych. 
Twierdzi, że trzeba będzie wpro-
wadzić za poszczególne czynno-
ści sztywne ceny np. za poradę 
bez wydania recepty, lub z wy-
daniem recety i skierowanie na 
inne badania lekarskie, które 
pomagają zdiagnozować choro-
bę, inne ceny za przyjście pa-
cjenta tylko do kontroli. W oce-
nie dr. Banerta nie zmieni się 
natomiast dochód dla fiskusa. 
Jednak ceny za usługi medycz-

ne na pewno ulegną zmianie.
W związku z tym nasuwa się 

refleksja, dlaczego na zadane 
pytanie czy obowiązek posiada-
nia kasy fiskalnej w gabinecie 
lekarskim będzie miał wpływ 
na ceny usług medycznych le-
karze odpowiedzieli twierdząco. 
Zapytany o komentarz do cy-
towanych wypowiedzi Ireneusz 
Burek odpowiada - „Uważam, 
że wprowadzenie kas fiskal-
nych w uprzywilejowanych gru-
pach zawodowych (takich jak 
m.in.usługi medyczne) będzie 
jak najbardziej uczciwe wobec 
wszystkich obywateli naszego 
kraju”.

O uprzywilejowaniu wybra-
nych grup zawodowych mówi 
się od wielu lat, dopiero teraz 
jednoznaczną wykładnię podał 
TK. Zatem być może  zakończy 
się wieloletni okres lobbowa-
nia niektórych środowisk. Nale-
ży też pamiętać, że obok usług 
medycznych podmiotowo zwol-
nione  są z tego obowiązku (przy 
spełnieniu pewnych warunków) 
nadal m.in. niektóre usługi wy-
najmu nieruchomości, usłu-
gi pośrednictwa finansowego, 
prawnicze, w zakresie eduka-
cji, architektoniczne i inżynier-
skie w zakresie rzeczoznawstwa, 
rekrutacji pracowników i pozy-
skiwania personelu czy ochra-
niarskie. czy MF w najbliższym 
czasie „wyrówna prawo” dla każ-
dego podmiotu - zobaczymy.

Wanda Gozdek

komentarz...

Ireneusz Burek

Zdumiewające jest po-
strzeganie zagadnienia 
przez niektórych lekarzy. 
Jeżeli lekarz przewidu-
je, że instalacja kasy fi-
skalnej spowoduje wzrost 
cen usług, to oznacza, że  
dotychczas nie opodat-
kowywał swojego obrotu 
- rejestracja obrotu przy 
użyciu kasy nie zmienia 
kwot podatków odprowa-
dzanych do budżetu a to 
oznacza, że nie uszczupla 
przychodu lekarzy. Insta-
lacja prostej kasy to wy-
datek zaledwie 100-300zł 
(po odliczeniu ulgi przy-
sługującej w przypadku 
instalowania kasy w ter-
minie - 90% wartości ka-
sy). Tym samym nie może 
wpływać na ceny usług.

c.d. ze strony 1
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CZĘŚCI DO  
SAMOCHODÓW

ZAKUWANIE 
PRZEWODÓW 

HAMULCOWYCH

ul. Opawska 172
tel./fax 032 419 92 51
tel./fax 032 415 05 90

e-mail: rozruch.p.s@neostrada.pl

www.rozruch-startgum.pl

- mechanika
- klimatyzacja

032- 415 - 35 - 73
 032 - 415 - 31- 43
47-400 Racibórz 
ul. Rybnicka 129a

www.opolony.pl

AUTO-GARAŻ

MERCEDES-AUDI-BMV-VOLVO

amortyzatory
łożyska
układy hamulcowe
układy kierownicze
układy napędowe

•
•
•
•
•

MAREK KUBICA
ul. Klasztorna 9
47-400 Racibórz
tel. 032 419 06 027

MECHANIKA POJAZDOWA
www.autokoza.bosch-service.pl

ul. Opawska 126
47-400 Racibórz

Telefon: 032/417-70-53
Fax: 032/417-70-53

autokoza@bosch-service.pl

Godziny otwarcia:
pon.-pt. 08:00 - 18:00
sob. 08:00 - 14:00

autoryzowany dealer
renault i Dacia

Sprzedaż samochodów no-
wych Renault i Dacia
Sprzedaż samochodów 
używanych
Serwis blacharsko –  
lakierniczy
Sieć naprawcza PZU i in-
nych ubezpieczalni

Zapraszamy, atrakcyjne ceny, 
szybkie terminy realizacji.

ul. Królewska 55,  47-400 Racibórz 
Tel.: 032 418 13 99, 032 418 14 00

•

•

•

•

AUTOMENTEL
CENTRUM Sp. z o.o

PUH. Ireneusz Polak
47-400 Racibórz
ul. Opawska 115

mechanika samochodowa
przechowalnia opon
geometria kół
zbieżność kół
serwis klimatyzacji
ozonowe odgrzybianie  
układu klimatyzacji
diagnostyka komputerowa
oleje
sprzedaż opon oraz montaż
felgi aluminiowe stalowe
prostowanie felg stalowych 
aluminiowych

•
•
•
•
•
•

•
•
•
•
•

pn-pt 8-18 / sob-8-14
tel/fax: 0324177226
kom. 509936888, 501540278
email ipserwis@vp.pl
www.ipserwis.eu

OSK AUTOKURS
kursy prawa jazdy 
kat.: A1, A, B, BE, C, 
CE, D, T
kursy 
dokształcające

 

•

•

47-400 Racibórz 
ul. Ogrodowa 23/2
tel. 032 414 92 39
kom. 603755061

603 646 224

Specjalizacja: samochody 
francuskie.  Testy kompute-
rowe, ABS i inne, naprawy 

bieżące, wymiany oleju i klo-
cków hamulcowych, opon i 

wyważanie kół 
Racibórz, 

ul. Kolejowa 20, 
tel. 032/ 415 42 51 

czynne: od pon. do pt. 
9.00 – 17.00, w sob. 9.00  13.00

CAR 
Automechanika

MOTORYZACJA
Samochody bez
przeglądów

Od 22 września można zarejestrować samochód sprowadzony z krajów 
UE na podstawie badań technicznych przeprowadzonych na terenie UE, 
natomiast przeglądy wszystkich aut będzie można zrobić w Okręgowych 
Stacjach Pojazdów.Do tej pory pomimo, że samochód miał aktualne bada-
nia techniczne wykonane za granicą, należało przeprowadzić takie badania 
także w naszym kraju. Bez tego badania nie można było zarejestrować go 
w wydziale komunikacji.

Przepis pozwalający rejestrować samochody sprowadzone z UE na pod-
stawie badań technicznych przeprowadzonych na terenie państw UE po-
zwoli kupującym zaoszczędzić pieniądze wydane na ponowne badanie w 
Polsce. Poprzedni przepis był niekorzystny dla tych, którzy kupili sprawny 
samochód w UE, z ważnym badaniem technicznym, często robionym rze-
telniej niż w naszym kraju. Dla tych kupujących obecny przepis jest jak 
najbardziej „uczciwy” - komentuje Dariusz Zapłata, właściciel autokomi-

su DARO - Jest jednak druga strona medalu. Dużo samochodów trafia na 
nasz rynek w nie najlepszej kondycji technicznej, często wręcz na lawecie, 
i one także trafią na nasze drogi bez przeglądu. A to już może stanowić za-
grożenie dla bezpieczeństwa ruchu drogowego.

Do chwili obecnej wymagane było zaświadczenie o pozytywnym wyni-
ku tzw. pierwszego badania technicznego przeprowadzonego w Polsce, a 
to jak się okazało, było sprzeczne z prawem unijnym. Zmiana wiąże się z 
wyrokiem TS z czerwca ub.r., który uznał, że Polska wprowadzając przed 
rejestracją w naszym kraju wymóg badania technicznego przywożonych 
pojazdów używanych, zarejestrowanych wcześniej w innych państwach 
UE uchybiła zobowiązaniom traktatu ustanawiającego Wspólnotę Euro-
pejską.

Zmiany w ustawie dotyczą również podziału stacji kontroli pojazdów 
na podstawowe i okręgowe. Te pierwsze będą przeprowadzały dodatkowe i 
okresowe badania techniczne o dopuszczalnej masie całkowitej pojazdów 
do 3,5 tony. Okręgowe Stacje Kontroli Pojazdów będą natomiast przepro-
wadzały dodatkowe i okresowe badania techniczne wszystkich pojazdów. 
W projekcie ustawie brakuje jednak zapisu co mają zrobić ci właściciele 
samochodów, którzy już ponieśli koszty do zrobienia dodatkowego prze-
glądu.

artykuł opracowano przy współpracy okręgowej Stacji Kontroli Po-
jazdów maDaG s.c. 47-400 racibórz, ul. rybnicka 61, tel. 032-414 95 
21, Stacja czynna poniedziałek-piątek: 07.00 - 20.00, soboty: 07.00 
- 14.00, madag.pl oraz autokomisu Daro auto-cZĘŚcI, 47-400 raci-
bórz, ul. rybnicka 111, 

/w/
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Komis Dziecięcy 
„OLUŚ”

Zbigniew Szczepaniak 

47-400 Racibórz, 
ul.Ludwika 15

Czynne:  
pon.-pt. 9.00 - 17.00

w soboty: 9.00 - 13.00
 

Przyjmujemy w komis 
także odzież dla 

dorosłych

kom. 606 611 352
www.komisolus.republika.pl

komisolus@op.pl

KOMIS TECHNICZNY
„Dla Ciebie śmieć

dla kogoś skarb”

Przyjmę każdy zbędny 
towar w Twoim domu
Czynne :
od poniedziałku do piątku 
od godz. 10.00-17.00 
w soboty od godz. 9.00-13.00

ul. Ogrodowa 10
naprzeciw DH Jawor

tel. 660 287 150

OGŁOSZENIA DROBNE
Praca w Austrii! 

 
Poszukujemy pracowników 

w różnych zawodach, 
zarobki 16-18 euro na 
godzinę. Warunkiem 
przyjęcia jest własna 

działalność gospodarcza, 
paszport niemiecki, oraz 
podstawowa znajomość j. 

niemieckiego. 
 

Kontakt 00420 775 988 715;  
e-mail: Aneta.Dihelova@seznam.cz

Naprawy gwarancyjne 
i pogwarancyjne 

gazowych 
podgrzewaczy wody 
i pieców C.O. firmy 

TERMET,  

kontakt  
tel. 602 887 325

 

Prawo jazdy
OSK Moto-Start ATLAS – kursy prawa jazdy 
kat.: A, B, BE-T, c, cE, D, 47-400 Racibórz, ul. 
Batorego 6, tel/fax 032/ 415 33 56;  
601 436 364  
www.atlas-osk.com ; atlas.pj@wp.pl; czynne w 
godzinach od pon. do pt. 9.00 – 17.00 oraz w 1 i 
3 sob. miesiąca od 9.00 – 13.00  

OSK AUTOKURS  - kursy prawa jazdy kat.: A1, A, 
B, BE, c, cE, D, T; kursy dokształcające (świade-
ctwa kwalifikacji), 47-400 Racibórz, ul. Ogrodowa 
23/2; tel. 032/ 414 92 39; czynne w poniedziałki 
i środy 15.00 – 17.00; Ewa i Andrzej Wojciechow-
scy kom.603 755 061, 603 646 224

Kupno i wymiana opon samochodowych

MADAG s.c.sprzedaż i wymiana opon  
47-400 Racibórz, ul. Rybnicka 61;  
tel. 032/ 415 25 98 czynna w godzinach: 
pon. – pt. 8.00 – 18.00, sob. 8.00 – 13.00   
www.madag.pl 

•

•

•

Mechanika pojazdowa

MADAG s.c. hamulce, klimatyzacja, zbieżność, 
amortyzatory, oleje 47-400 Racibórz,  
ul. Rybnicka 61; tel. 032/ 415 25 98  
czynna w godzinach poniedziałek – piątek  
8.00 – 18.00, soboty 8.00 – 13.00
www.madag.pl
  AUTO ScHMIDT SERWIS – tłumi 
  ki, katalizatory, naprawa układu  
  wydechowego, opony, felgi, amorty-
zatory, oleje, hamulce 47-400 Racibórz,  
ul. Rybnicka 56; tel. 032/ 419 02 82  
czynne pon. - pt. 8.00 – 18, sob. 8.00 – 13.00 
www.as-schmidt.com.pl.

•

•

Mechanika pojazdowa i Sklep 
Motoryzacyjny . Opony, felgi, 
akumulatury, żarówki, tłumiki, 
oleje, filtry, układy hamulcowe,

 

•

przechowywanie opon, amortyzatory, świece zapło-
nowe 47-400 Racibórz, ul. Głubczycka 59,  
tel. 032/ 418 15 71, kom. 0601 960 998 czynne 
pon. - pt. 8.00 – 18.00, sob. 8.00 – 13.00 
 www.prusicki.pl 

 

Komisy samochodowe
Auto Komis cHART; AUTOHANDEL; Usługi Prze-
wozowe Towarowo-Osobowe Andrzej Thamm,  

•

47-400 Racibórz, ul. Rudzka 66 
tel: 032 /417 04 85, tel.kom: 880 291 325 
czynne od godz. 9.00 – 17.00  
www.chart.otomoto.pl 

Stacje Kontroli Pojazdów

Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów MADAG s.c. 
47-400 Racibórz, ul. Rybnicka 61;  
tel. 032 414 95 21  
czynna w godzinach poniedziałek – piątek  
7.00 – 20.00, soboty 7.00 – 14.00 www.madag.pl

 
Inne

POMOc DROGOWA - Holowanie samochodów  
w kraju i z zagranicy oraz przewóz wózków wid-
łowych i maszyn rolniczych –  
usługi całodobowe Krystian Karcz,  
47-400 Racibórz, ul. Kozielska  9  
tel.kom. 0601 516 085; tel/fax 032 415 32 23 
www.karcz.ppsi.pl  

AUTO PERFEKT S.c. Wojciech Gawron, 
Stanisław czogalik ul. Mikołaja 9 
47 - 400 Racibórz , tel/fax: (032) 755 29 00, 
mail: biuro@autoperfekt.com.pl 
Godziny otwarcia: Pn. - Pt. 7.00 - 17.00,  
So. 8.00 - 14.00

•

•

•

W Y K A Z Y

KREDYTY-POŻYCZKI

Kredyty gotówkowe konsolida-
cyjne, hipoteczne, samochodo-
we bez biku, szybka decyzja, 
Rybnik ul. Wiejska 7 budynek 
Pefrow tel.: (032)42-35-345; 
508-276-483; 691-699-767
    
Gotówka chwilówka w 15 min. 
do 600zł również dla osób z 
komornikiem, Racibórz od-
rzańska 2-4. (032) 415-15-32

Tylko u nas kredyt na oświad-
czenie do 30.000zł. Szeroka 
oferta banków w jednym miej-
scu. Racibórz, Odrzańska 2-4. 
(032) 415-15-32

Kredyt konsolidacyjny to jest to 
czego potrzebujesz do 150.000 
do 96 m-cy, Racibórz Odrzań-
ska 2-4. (032) 415-15-32

Kredyty na dochód zagranicz-
ny, polski, na firmę, emerytu-
rę, rentę w 15 minut od 1.000 
do 100.000 gotówką. (032) 
455-68-57.

Kredyty konsolidacyjne od 
10.000 rata 143 zł. Racibórz 
Rynek 7 DH BOLKO tel.: (032) 
415-32-82.

Kredyty na świadczenie do 
20.000, bezwiekowo, bez BIK 
Racibórz Rynek 7 DH BOLKO 
tel.: (032) 415-32-82.

Kredyty hipoteczne na oświad-
czenie, operat gratis Racibórz 
Rynek 7 DH BOLKO tel.: (032) 
415-32-82.

MOTORyZAcJA

Skup samochodów osobowych 
i dostawczych, także powypad-
kowe. Gotówka. Dojeżdżam do 
sprzedającego
515-134-797.
    
RÓŻNE

Salon psiej urody „Alex” oferu-
jemy: strzyżenie według wzo-
rów FcI trymowanie, kąpiele, 
rotrzesywanie, usuwanie in-
sektów, PAZURKI GRATIS!

Tani tronsport do 1,5 t. Prze-
prowadzki, towary, itp. Kraj i 
za granicą. Tel.: 783-662-555; 
663-994-555

ciężarówka wywrotka do 1,5 t. 
Przewóz materiałów budowla-
nych, żwir, piasek itp. Drobne 
przeprowadzki. Tel.: 602-692-
349; 664-615-689.

Zgubiono legitymację studen-
cką PWSZ w Raciborzu na na-
zwisko Katarzna Auguścik, 
znalazcę prosi się o kontakt 
pod nr tel.: 511-010-300.

Warsztat Szewski
przy ul. Mysłowickiej 1c-2c

zaprasza 

czynny  
od pon-piątku w 

godz:  9-17
sobota 9-12 

Miła obsługa
Szybka usługa
Najlepsze ceny  

w regionie!

Tel. 606-488-135

Punkty  

przyjmowania  

ogłoszeń:

- Siedziba Redakcji: R-rz, 
 ul.Klasztorna 12  

(pn-pt do 16-tej) piętro  
 tel. 32 414 90 30

- SOFT-ib: R-rz,  
róg Klasztonej i Ogrodowej 

(pn-pt do 17-tej) parter  
tel. 32  415 98 18

- Wodzisław, 
ul. Piłsudskiego 10 

(pn-pt do 16-tej)  
tel. 32 455 18 45

EDUKAcJA

Korepetcje: język niemiecki - 
tel.: 887-711-406.

Korepetycje: język angielski - 
tel.: 602-190-094.
    
DLA DOMU

Sprzedaż brojlerów z dostawą 
do domu + pasza. Tel.: (032) 
415 39 84, kom.: 518-494-
349.

certyfikator energetyczny. Mgr 
inż. Rafał Kramczyk, upraw-
niony do sporządzania świa-
dectw charackterystyki ener-
getycznej budynków. Tel.: 
692-432-262, e-mail: rafal_
kramczyk@poczta.onet.pl

Firma AS-DREW poleca bezpy-
łowe cyklinowanie, układanie 
parkietu, odnowa drewnianych 
schodów oraz profesionalne do-
radztwo. Tel.: 691-539-589.

Wyprzedam rzeczy z domu za 
pół darmo i oddam za darmo 
różne przedmioty z domu, np. 
wersalkę, kapy, tapczan, szafa 
itd. Tel.: 783-113-610.
 
NIERUcHOMOŚcI

Wynajmę mieszkanie 3- poko-
jowe przy ulicy Kossaka w Ra-
ciborzu. Tel.: 513-708-834.

Sprzedam mieszkanie na ulicy 
chełmońskiego 50m2, 2 poko-
je, w pełni umeblowane i wy-
remontowane (garaż dla chęt-
nych). Tel.: (032) 418-11-93; 
661-587-118.

Mieszkanie dla studentek do 
wynajęcia bez kaucji, kontakt: 
(032) 414-01-27

Gabinet
Stomatologiczny

Joanna
Konieczko-Duda

Pełny zakres usług 
stomatologicznych

47-400 Racibórz
ul Słowackiego 46/34

tel. 032 415 52 77
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NOWY SKLEP OTWARTY

Odzież dziecięca, Odzież damska 
Odzież męska, Galanteria 

* Torebki, Bielizna ,Buty

■ fife40

47-400 Racibórz, ul. Rrowarna 9 
(róg ulicy Solnej z Browarną) 

auutiiiaj ancmn
47-400 Racibórz, ul. Eichendorffa
Od dnia 03.08.2009 
do dnia 31.08.2009 
Bon o wartości lOzł 
przy zakupie towaru powyżej lOOzł, 
a przy zakupie powyżej 200zł 
Bon o wartości 20zł.

T

Jli i*—r * i i i

W 1

I

50% przeceny 
na letnie bluzki

JUŻ OTWARTE!
BISTRO 
SMAK

A
7

F’ i* 141

i ■ ■. ■ ■

Polecamy pyszne śniadania, smaczne obiady, 
party serwis, catering, śniadania i obiady dla 
firm, organizujemy spotkania okolicznościowe

TERAZ W OFERCIE PROMOCYJNEJ*
• Kanapka z szynką 2,99 zł
- Krokiety 8,99 zł
• Kotlet schabowy 8,99 zł
• Kapuśniak 3,99 zł
• Sałatka grecka 7,99 zł
• Hot-dog 2,99 zł
• Panini z szynką 3,99zł

ZAPRASZAMY!
Racibórz, ul. Ogrodowa S.TeL 721 949 580
pn. - pt. 7.00-19.00, sos. 9.00-19.00


